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Ip tff k a r i  ifjwísúgi p a r la a n e a t
100—150-en jöttünk össze — 

hallgatók és oktatók egyaránt 
— n/. ipar k ar ifjúsági par
lam entjén, hogy beszéljünk a 
kari szintű oktatási, szakmai 
kérdésekről, aiz Ifjúsági Tör
vény végrehajtása során e l
é r t eredm ényeinkről, a felm e
rü lt nehézségekről. . .  E fó
rum  alapvető célja azonban 
az volt, hogy a hallgatók á l
ta l felvetett kérdések végre 
„gazdájukra” találjanak.

Öllé Lajos az ipar kar dé
kánja. az Ifjúsági Törvény 
helyi végrehajtását elemző be
számolójában részletesen ki
té r t a szakmai oktatási m un
ka jelenlegi helyzetéire, a  
közművelődési, kulturális fel
adatokra, a kari hallgatók 
egyetemen elfoglalt helyére a  
tanulásban. Beszédében k i
em elte: a szakm ai oktatási 
m unka területén  elsődleges 
szerepet játszik az oktatás, az 
oktatói-nevelői m unka korsze
rűsítése. A tanszéki képvise
leti rendszer bevezetésével 
jelentős előrehaladást értünk 
el, de m in t a későbbi .hozzá
szólásokból is kiderült, tovább 
kell fejlesztenünk a  tanszékek, 
tanulócsoportok kapcsolatát. 
Mi az oka. hogy kevés szá
m ú kari hallgató végez tu 
dományos kutató m unkát, e l
enyésző a TDK konferenciára 
benyújto tt dolgozatok száma? 
(Legutóbb mindössze 12 ipar 
kari hallgató nyújto tt be dol
gozatot.) Elégedettek lehetünk 
a  közművelődési politika helyi 
megvalósulásával, de változat
lanul „mostohagyerekként” ' 
kezeljük a sportniérdést — ez 
sürgősen m egoldásra vár.

A hallgatóság részéről Orosz 
József ipar kari K ISZ-titkár
terjesztette elő vitaindítóját, 
hangsúlyozva, három problé
makört. így az állam i vezetés 
és KISZ kapcsolatát, a  szak
mai, tanulm ányi m unkát és az 
érdekvédelem  terü letén  előt-^ 
tünk álló feladatokat.

Az állam i vezetéssel való 
kapcsolatunk jónak m ondha
tó  — hangsúlyozta — és to
vábbra is szám ítunk az állam i 
szervek, a  pártszervezet tá 
m ogatására a m unkánkban. 
Feltétlenül m ódosításra szo
ru l a nyári szakm ai gyakor
latok rendszere; fokozná kell 
a külső kutatásokba bevont 
hallgatók szám át; körültekin
tőbben kell összeállítani az 
órarendet és a tananyag üte
mezését — té rt ki beszámoló
jában  a fenti kérdésekre.

Ezek voltak a beszámolók
ból kiragadott főbb gondola
tok. de lássuk a parlam entet, 
a hallgatók oldaláról is. Mi
lyen kérdések foglalkoztatják

őket, milyen problém ák meg
oldását várják.

A  h i  k é r d e z
— a  h a l l g a t ó

Többek tették  fel az óra
renddel kapcsolatos kérdése
ket: Nem lenne-e célszerűbb 
visszatérni a fél 9-es óra- 
kezdésre. egyáltalán, ki dön
tö tt az óraikezdések 8 órára 
való változtatásáról? Nagy 
v ihart kavart az egyes tan
tárgyakkal kapcsolatos tan
anyagátfedések kérdése — 
ferm áll-e valóban? A hozzá
szólások ezt csak megerősítet
ték. Három szakbizottság ne
vében k ért szót az egyik részt
vevő: Meg lehetne-e oldani,
hogy az egyes szakbizottságok 
önálló KISZ-alapszervezetet 
alkossanak? Nem kielégítő a 
tanulm ányi segédanyagokkal 
való ellátás: szükséges, hogy 
m inden tárgyból részletes, 
írásos ú tm utató , tem atika á ll
jon rendelkezésünkre a tan 
anyagról, a kötelező iroda
lomról, a számonkérés, ille t
ve vizsgakövetelményekről. 
Elhangzottak olyan kérdések 
is. melyek nem  a kari parla
m entre tartoztak  volna, de 
feltétlenül beszélnünk kell 
róluk: Állandó problém át okoz 
a menzai étkeztetés nehéz 
lebonyolítása. erre  az össz- 
egyetemi ifjúsági parlam enten 
feltétlenül vissza kell tárni. 
Aktuálissá vált a szociális ka
tegóriahatárok felülvizsgálása, 
módosítása — a jelenlegi ka
tegóriarendszer nem  tükrözi 
egyértelm űen a hallgatók 
tényleges szociális, anyagi 
helyzetét. Igény m utatkozik 
a könyvtári olvasóterem nyit
va tartásának  hosszabbítására 
is. Különösen érdekeltek eb
ben az elsőéves kollégisták, 
mivel szám ukra a tanulási le
hetőségek nem biztosítottak 

. Törökbálinton. A parlam ent 
résztvevői nem  hagyták fi
gyelmen kívül az idei szüreten 
felm erült problém ákat sem — 
melyeket kari szinten kell ki
javítani. Nem akartam  kitérni 
m inden felszólalásra részlete
sen. csak a főbb, mindenki 
érdekeibe vágó tém ákat ra
gadtam  ki. No. és a válaszolt, 
m i lehet a megoldás?

A k i  r á l á s s á l
— a z  a k t a t ó

Ha éppen tudott válaszolni 
kielégítően kérdéseinkre. Mert 
azt hiszem, senkit sem nyug
tato tt meg például az agrár- 
tanszék vezetőjének reagálása 
a tananyag átfedésekkel kap
csolatban: „Igen, elismerem, 
ez valóban fennáll, a hall
gatóknak meg is mondom,

ha jönnek hozzám és szó
ba kerü l” — és ez elég? 
A kérdés változatlanul nyi
tott. A zaz. . .  a  statisztikai 
tanszék együk oktatója rá ta 
pintott a lényegre: miből is 
fakadhatnak ezek a tananyag- 
átfedések. m iért van  az, hogy 
egy bizonyos dologról több
ször, több tantárgy keretében 
is szó esik. A baj az, hogy 
könnyen felejtjük, van úgy. 
hogy vizsga u tán  p á r  nappal 
m ár „gőzünk” sincs arról, 
amiből esetleg jól levizsgáz
tunk. A felelevenítésre pedig 
szükség van, ezt vagy nekünk 
hallgatóknak kell önállóan el
végezni, vagy az oktatók 
kénytelenek még egyszer „fe
jünkbe verni” a m ár ism ert
nek feltételezett anyagot.

Az őszi társadalm i m unkával 
kapcsolatban aláhúzták : a 
karnak az állami vezetés tá
m ogatásával kell megszervezni 
a  szüretet, nem szabad, hogy 
az idei félresikerült m unka el
vegye a  hallgatóság kedvét. 
Különösen az agrár tanszék 
segítségére számítunk, hiszen 
jó kapcsolataik vannak az or
szág különböző állam i gazdasá
gaival, tsz-eivel a  segédanyag 
ellátási gondok megszüntetését 
jó lenne, ha minden tanszék 
olyan „szívügyének” tekintené, 
m int az ipargazdaságtan tan
szék részéről egy oktatója, aki 
k ijelentette; rövid időn belül 
pótolja mulasztását, az érde
kelt évfolyam hallgatói meg
kapj ák a  jogosan kért tan 
anyagütem tervet. a  kötelező 
irodalom jegyzékét. Termé
szetesen ilyen haderejű kér
désekre, m int az órarend, 
menzaproblémák, kategória
változtatás, választ nem kap
hattunk. Öllé elv társ ígéretet 
te tt; meg az egyetemi parla
m ent előtt az ipar kar kül
dötteit tájékoztatni fogják a 
vitás kérdések közös megoldá
sának lehetőségeiről.

I I *  í i  v é l e m é n y e d  
a  p a r l a m e n t r ő l  ?

— tettem  fel több résztvevő
nek a kérdést.

— Véleményem szerint nagy 
hiba volt, hogy nem minden 
tanszékről képviseltették m a
gukat az oktatók (így pl. m a
tem atika tanszék) így nem is 
csoda, hogy nem kaptunk 
m indenre választ. A másik, 
ami nem kerülte el a figyel
m et; a kérdéseket feltevők 
közül a választ meg sem várva 
többen elmentek, ö k  úgy lá t
szik csak panaszkodni akar
ták, ,a szivük bánatá t kiönteni, 
a megoldásra m ár nem voltak 
kíváncsiak — ez az  egész 
parlam ent légkörére, komoly
ságára rányomta a bélyegét.

Kocsi Ibolya

K észü lőd és az id eo lóg ia i k on feren ciára
December első felében az 

egyetemi pártszervezet rende
zésében

„A fejlett szocializmus 
alapvonásai”

címmel ideológiai tanácskozás
ra  kerül sor. Az előkészüle
tekről, a  tanácskozás céljáról, 
az elhangzó előadásokról 

dr. Bauer Ilona, 
a  pg. tanszék docense, a kon
ferencia egyik szervezője adott 
tá jékoztatást lapunknak.

„Az ideológiai konferenciá
nak társadalm i-politikai. tu
dományos és oktatási szem
pontból is aktualitása van. Az 
MSZMP XI. kongresszusa le
szögezte, a  p árt program nyi
latkozatában szerepel; társa
dalm unk új fejlődési szakasz
ba jutott, megkezdődött az 
átm enet a fejlett szocializmus
ba, és a szocialista építés új 
szakaszának alapvónásai kör
vonalazódnak.

A megrendezésre kerülő 
konferencia

célja éppen az, hogy az 
egyetem pártszervezete, 
oktatói szeretnének ahhoz 
hozzájárulni, hogy ennek 
az új fejlődési szakasznak

a társadalmi, politikai és 
közgazdasági vonatkozá
sait minél jobban feltár
juk és az eredmények 
alapján segítsük az alap
vető feladatokat konkreti

zálni.

A konferenciának az egye
tem, az oktatás szempontjából 
is nagy a jelentősége, m ert 
ha előre tudunk lépni az egyes 
kérdésekben, a  fejlett szocia
lizmus elméleti problém áit 

(Folytatás az 5. oldalon)

ÚJ PR O FESSZO R O K
Az oktatási miniszter egyetemünk politikai gazdaságtan 

tanszékére egyetemi tanárrá nevezte ki Baria Szabó Ödön és 
Erdei György elvtársakat.

Köszöntjük új egyetemi tanárainkat kinevezésük alkalmá
ból.

TDK-konferencia november 16- 19.
Megnyitó a III. előadóban november 16-án kedden délelőtt 

10 órakor.
Előadást tart Hetényi István államtitkár, az Országos 

Tervhivatal elnökhelyettese „A népgazdasági tervezés fejlesz
tésének időszerű kérdései” címmel. Kedd délutántól csütörtök 
délutánig különböző szekciókban folyik majd a konferencia. 
A konferencia zárása és a díjak átadása november 19-én, pén
teken 11 órakor lesz.

A konferencia részletes programja külön füzetben jelenik 
meg.

Fotó: APN

A  szocializmus születésnapjára
A  szocialista állam ok rend- 

szerének harm adik évti
zedében ünnepeljük annak a 
forradalom nak 59. évforduló
ját. amely a  világszocializmus 
diadalm as nyitánya volt. 
Okait, fejlődését m ind világo
sabban lá tják  és megértik 
azok a néptömegek, amelyek 
közép- és kelet-európai, ázsiai 
térségein, afrikai és am erikai 
tám aszpontjain a  Nagy Októ
beri Szocialista Forradalom  á l
tal tö rt úton járnak. Nyugat- 
Európában pedig ennek az ú t
nak  a folytatását keresik. Szü
letésnapjától időben egyre tá 
volodva. tovább érik  m arxis
ta-leninista. alkotó öntudata.

Világtörtér.elmileg máig sem 
lezárult hőskorának elfogult, 
naiv idealizálása felett e ljárt 
m ár az idő. Sorra vereséget 
szenvedtek és szenvednek azok 
a rendszerek, amelyek meg
próbálták megsemmisíteni, s 
azok a pártok, mozgalmak, 
csoportok és csoportocskák, 
— am elyek változtatni akartak  
ugyan a régi világon, de á lta
lános érvényű tapasztalatait 
meg sem ism erték, m egtagad
ták, vagy elfelejtették.

Az 1917-es szovjet szocia
lista forradalom  nemcsak az 
imperializmus, hanem  a ki
zsákmányoláson alapuló osz
tálytársadalm ak világtörténel- 
mileg egyenlőtlen fejlődésében 
is gyökeredzik. Az ipari és 
mezőgazdasági szegénység a 
feusjálkapitalis'ta rendszerben, 
az ázsiai termelési mód m a
radványaival. a nemzetközi 
im perializm us szorításában, a 
polgári, fejlődés elm aradottsá
ga m iatt alig. vagy félig kész 
nemzetek egész sorának a 
gyarm ati függésben kiálakult 
ellentéteivel, az osztálytársa
dalm ak legjellemzőbb és leg- 
kínzóbb ellentm ondásainak 
gordiuszi csomójává fonódtak 
össze az eurázsiai Oroszor
szágban. am it csak a proletár 
forradalom  vághatott ketté 
teljesen. S ' a szocializmus to
vábbi térnyerésének fő vonala 
azóta is a világnak azokon a 
térségein húzódik, ahol a ki
zsákmányolás szinte legrégibb 
formáira, a legújabbak épül
nek. elviselhetetlenné teszik 
ezt a rendszert általában a 
dolgozó osztályok, különösen 
pedig a munkásosztály szám á

ra. Az osztálytársadalm ak leg
jellemzőbb, legkinzóbb. kon
centrálódott ellentmondásaiból 
vulkánként feltörő népi forra
dalom egyetlen osztályának 
sem olyan sürgős a szocializ
m us felépítése, m int a  m un
kásosztálynak.

A fiatal, a term előerők vi
szonylagos elm aradottságán 
alapuló szocializmus vezető 
m unkásosztályát alapvető 
okok késztették arra, hogy 
történelm ileg rövid idő a latt 
elvágja az osztálytársadalm ak 
egyenlőtlen fejlődése folytató
dásának lehetőségeit. Ez elő
ször is a term előérők rohamos 
fejlesztését követelte meg, 
hogy a  szocializmus minél 
előbb m egm utathassa fölényét 
a régi világ felett, a társadal
mi fejlődés általános és egyé
ni szintjein, megvédhesse ma
gát a  hódító kapitaliz
mus tám adásaival szemben, 
minél élőbb biztosítsa a vi
lágháborúk nélküli átm enetet 
a kapitalizm usból’ a szocializ
musba és növekvő támoga
tást nyújthasson a béke. a de
mokrácia. a  haladás és a for
radalom  erőinek világszerte. 
És a társadalm i fejlődés ob
jektív törvényszerűségei kö
vetkeztében egyidős a techni
kai, tudományos és a  szocia
lista forradalom, az előbbi 
szerves része a kapitalizm us
ból a kommunizmusba veze
tő társadalm i forradalomnak, 
egyszerre kezdődött a kapita
lizmusban és az első szocia
lista rendszerben.' Taktikailag 
lényeges, de az egész korszak 
szempontjából mellékes pél
dául az a néhány évnyi késés, 
amellyel a szovjet atombom
ba követte az am erikait. A

szocialista forradalom  tehát 
valóban „nem egyszerűen a 
szegények és a  szegénység 
forradalm a”, nem késett le  a 
technikai-tudományos forrada
lom „hosszú m eneteléséről”.

A kolosszális feladat mind 
magasabb szinten, m ind ered
ményesebb teljesítése a szov
je t szocialista forradalom  élet- 
képességét, páratlan  alkotóere
jét bizonyította, és tanúsítja 
ma is, és megóvta az eurázsiai 
Oroszországot attól, hogy a 
„paraszti korlátoltság” biro
dalm ává váljék  szovjet for
mában. Ehhez azonban olyan 
politikai felépítmény is kellett, 
amely biztosította a parasztság 
vezetését a m unkásosztály á l
tal, a társadalom  túlnyomó 
többségének . megszervezését, 
nevelését, mozgósítását a szo
cializmus építésére. Ez a  lé
nyege m indenekelőtt a prole
tá rd ik ta tú ra  politikai rendsze
rének, am elyről Lenin azt 
ír ta ; „Ebbe és csakis ebbe 
vessük a  rem énységünket”.

\ / l  a m ár tagadhatatlan  a 
„reménység” realitása. A 

munkásosztály építő hatalm a 
óriási szerepet játszott abban, 
hogy a szovjet nép a „nyo
morúságos parasztgebéről” 
átnyergeljen a gépi nagyipar
ra, villam osította Oroszorszá
got, -koilektivizálta a  mező- 
gazdaságot. ennek alapján  a 
legfejlettebb erő volt a fasiz
m us leverésében, Európa fel
szabadításában. És messze ma
ga mögött hagyva a „fél-ázsiai 
kultúrálatlanságot” — a techni
kai tudományos forradalom  
élvonalában haladva, a kom
munizmus term előerőinek ki-

(Folytatás a 2. oldalon)
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A Nagy Októberi Szocialista Forradalom 59. évfordulója
alkalm ából rendezendő ünnepségre november 5-én dél
után 2 órakor kerül sor az egyetem aulájában. Ez a lka
lommal ünnepi beszédet mond dr. Erdei György egye
temi tanár, az egyetemi pártb izottság . tagja. Az ünnepi 
beszéd után a színes m űsorról az egyetemi kultúrosztály 
gondoskodik. Az egyetemi tanács, párt, KISZ és szak- 
szervezet szeretettel várja az oktatókat, dolgozókat és 
hallgatókat.

LA  A
I U O



Szenzációs Táncház az aulában NOVEMBER 7.
(Folytatás az 1. oldalról)

fejlesztéséhez is hozzákezdett, 
alapjában szocialistává vált. 
nemzeteinek közösségében. S 
mindennek alapján, s követ
keztében játszott döntő szere
pet a szovjet forradalom a 
nemzetközi erőviszonyok ra
dikális megváltoztatásával, az 
erők viszonylagos egyensúlyá
nak kialakulásában. Hatása 
ezért sugárzik a szocialista 
államok egész rendszerére, 
ezentúl az egész élő emberiség 
sorsának alakulására.

A szocialista építés soha- 
sem volt pusztán öncél 

a Szovjetunióban, hanem a 
szocializmus világméretű győ
zelméhez vezető úton megtett 
első döntő jelentőségű lépés. 
Minden további győztes és el 
nem fajult szocialista forrada
lom — a szovjet példa nyo
mán — így tekintett és te
kint önmagáira. Ez a proletár 
internacionalizmus egyszer
egye. Bármennyire is válto
zatos nemzeti formákat ölt a 
reális szocializmus államainak 
számszerű növekedésével, vagy 
intenzív fejlődésével, nem lazít
hatja tartósan a szocializmus
hoz fűződő nemzeti és nem
zetközi érdekek összhangját. A 
nemzetközi kommunista mun
kásmozgalom nemzeti osztagai 
közötti kölcsönös szolidaritás 
és támogatás, elvtársi együtt
működés kötelékeit. Kovácsol
hatnak ugyan egyesek ideig
lenesen ható érveket, a prole
tár internacionalizmus követel
ménye ellen, a fejlődő szocia
lizmus világtörténelmi érdeméi 
mellett eltörpülő melléfogá
saiból, a régi világ elleni har
cának túlkapásaiból, szövetsé
geseink esetenkénti megértés
ből, bürokratikus kinövéséiből, 
nagy és kis proletárdiktátorai
nak önkényeskedéseiből és bű
neiből, a taktikázó nemzeti 
korlátoltság még fellelhető 
maradványaiból stb., de ezeket 
az érveket épp úgy szétmor
zsolják a fejlődés kemény té
nyei, mint ahogy a fejlett szo
cializmus eltakarítja múltjá
nak hordalékát.

Mihály Albert 
adjunktus

Mit várunk az ifjúsági parlamenttől?
E g y e te m ü n k  ú ja b b  if jú sá g i p a r la m e n ti  ü lé se i fó 

ru m o t te re m te n e k  az  e lm ú lt  2 év  m é r le g é n e k  m e g 
v o n á sá h o z , a  je le n  és a  jö v ő  fe la d a ta in a k  m e g v ita 
tá sá h o z . A z if jú s á g i la m e n t a  fe la d a to k  e le m 
z é s é n e k , a  g y e n g e s é g e k  b í r á la tá n a k ,  m u n k á n k  és 
te n n iv a ló in k  fe le tt i  e lem ző  g o n d o lk o d á sn a k , az 
e g y e te m i d e m o k ra tiz m u s  fe jlő d é s é n e k  b o n ta k o z ó , s 
e g y re  tö b b  ta r ta lo m m a l te lítő d ő  f ia ta l  in té z m é n y e .

M iu tá n  E g y e te m ü n k  je lle g éb ő l a d ó d ó a n  i f jú sá g i 
in té z m é n y  (s n e m  is  c sa k  h a llg a tó in k , d e  o k ta tó in k  
e g y h a rm a d a  is  és  m u n k a tá r s a in k  n e m  je le n té k te 
le n  h á n y a d a  v e sz  ré s z t  p a r la m e n tje in k  v itá já b a n ) ,  
ez a  fó ru m  ú g y s z ó lv á n  m in d e n b e n  k o m p e te n s .

H a  te e n d ő in k e t re n d s z e rb e  fo g la lju k , m ég is  e lső 
s o rb a n  k é t  k é rd é s k ö r re  k o n c e n t r á lh a t ju k  f ig y e l
m ü n k e t :  az  o k ta tá s i-k é p z é s i  fo ly a m a tra ,  a z  ezzel 
k a p c s o la to s  m u n k a -  é s  ta n u lm á n y i  fe g y e le m re , a  
k u ta tó  te v é k e n y s é g b e n  v a ló  e lin d u lá s  k é rd é s e ire .  A 
m á s ik  — az  e lső tő l te rm é s z e te s e n  e lv á la s z th a ta tla n  
— k é rd é s k ö r  a n y a g i e l lá to tts á g u n k  és h e ly z e tü n k , 
az  i f jú sá g g a l k a p c s o la to s  szo c iá lp o litik a i te v é k e n y 
s é g ü n k , v a g y is  f ia ta l ja in k  e g y e tem i é le tfo rm á ja .

T e k in ts ü k  á t  rö v id e n  e  k é t  te rü le te t ,  m in te g y  
b e v e z e té s k é n t a z  if jú s á g i p a r la m e n te k  m u n k á já h o z .

A két évvel ezelőtti ifjúsági parlament óta 
oktatási-képzési tevékenységünk kereteinek 
fejlesztésére nagy erőfeszítéseket tettünk. 
Ezekben az években valósítottuk meg az 
egyetemi tanács 1974-es határozatait, amelyek 
az I. évfolyam oktatási rendjét átalakították.

K o r r ig á l tu n k  b iz o n y o s  sze rv e z e ti fo r m á k a t ,  m e g 
s z ü n te tv e  a z  ü g y n e v e z e tt  k o n c e n trá c ió s  id ő s z a k o 
k a t .  s z á m o s  In té z k e d é s t  te t tü n k  a  k ö z é p isk o lá b ó l az  
e g y e te m i m u n k á r a  v a ló  á tm e n e t  fo k o z a to s s á g á n a k  
b iz to s ítá s á ra .  E zek  k e re té b e n  á l l í to ttu k  h e ly re  a  
p ro s z e m in á r iu m i re n d s z e r t  az  I. é v fo ly a m o n  és 
c s ö k k e n te t tü k  lé n y e g es e n  a  ta n tá rg y a k  és a  v izs
g á k  s z á m á t,  s z ü n te t tü k  m eg  az  I. é v fo ly a m  tú lz o t
ta n  eg y o ld a lú  m ó d s z e r ta n i k é p zé s i je lle g é t . E zek  az  
in té z k e d é s e k  az  e lő z ő ek b e n  m á r  e lfo g a d h a ta tla n u l 
m a g a s , b iz o n y o s  e v e k  b e n  e g y h a rm a d  k ö r ü l i  b u k á 
s i  a r á n y  ra d ik á l is  c s ö k k e n é s é re  v e ze tte k .

E határozatok a jelenlegi II. és III. évfo
lyam hallgatóit s természetesen az új I. év
folyamosokat is, tehát hallgatóságunk túlnyo
mó többségét érintették.

Az elmúlt két év azonban az Országos Ok
tatási Tanács által elfogadott, az oktatási mi
niszter által jóváhagyott és e tanévben életbe 
léptetett új tanterveink kimunkálásának idő
szaka is volt. Az új tanterv, amely jelenlegi 
I. és II. évfolyamunkra érvényes, a túlzott 
szakosítás, specializáció felszámolását, az egy
ségesebb, a tartós elemekre építendő oktatást 
kívánta szolgálni, vagyis az MSZMP oktatás- 
politikai irányelveinek realizálására töreke
dett.

Az ú j ta n te rv i  k e re te k  — ez m á r  jó l  i s m e r t  e g y e 
te m ü n k ö n  — a  k o rá b b i  26  szak , ille tv e  s z a k á g a 
zat h e ly e tt  11 fé le  tp lo m á v a l jelzi*, a  sza k o so d ás  
ö s sz e v o n ásá t. Ez e g y b en  a  ta n tá rg y i  sz é ta p ró z o tt
ság  c sö k k e n é sé v e l is  J á r :  a  ta n tá rg y a k  s zá m a  m in t
egy e g y ö tö d d e l-e g y n e g y e d d e l c sö k k e iit .  E n n é l Is je 
le n tő s e b b e n . m in te g y  e g y h a rm a d d a l c s ö k k e n t  a  
v iz sg á k  szá m a .

Mindezzel egyidőben az összevontabb sza
kokon a tanterv biztosítani igyekszik az át
fogóbb közgazdasági képzést, a szélesebb kö
rű elméleti megalapozást, a szociológiai isme

retek oktatásának kibővítését, a külgazdasági 
ismeretek jobb egységét és általában az ága
zati és úgy nevezett funkcionális képzés szer
vesebb egységét. Lényegesnek tekintjük azt 
a törekvést is, aminek kereteit a tanterv biz
tosítja, hogy
az  a l te rn á c ió k  je le n tő se b b  n ö v e lé sé v e l Is e rő s íts ü k  
az  o k ta tá s  d e m o k ra tiz m u s á t -é s  eg y b en  b iz to s ith a s -  
s u k , h o g y  a  g y o rs a n  a v u ló  p r a k t ik u s  sp e c ia liz á lá s  
h e ly e t t  a z  e g y e tem  u tá n i  ö n á lló  to v á b b k é p z é s , n a 
g y o b b  n y ito tts á g  jo b b  fe lté te le it  te r e m ts ü k  m eg .

E tantervi keretek között már az elmúlt 
időszakban is megindult, de a jelen tanévtő] 
munkánk előtérbe került az egyes tantárgyak 
programjának és tananyagainak mélyreható 
szakmai és módszertani elemzése, kritikája 
és továbbfejlesztése. Már az elmúlt években 
is — szakértők és hallgatók bevonásával — 
megvitattuk egy-egy tantárgyunk tankönyvét, 
tananyagát, sőt — mint például a magyar, 
valamint az egyetemes gazdaságföldrajz, a 
népgazdaság tervezése, számvitel stb. eseté
ben — egyes esetekben koncepcionális válto
zást is szükségesnek tartott az egyetemi ta
nács. Ennek megfelelően több új tananyag 
készült, illetve készül egyetemünkön. Az el
múlt évben közreadott összes tantárgyi prog
ramunk részletes elemzése azonban éppen a 
tanévtől kerül napirendre és a programok vi
táját legtöbb esetben összekapcsoljuk a tan
anyagok vitájával is. Az újonnan kialakított 
alternatív tárgycsoportok esetében minden 
program jóváhagyását a megjelölt tananyag 
(irodalom) érdemi felülbírálatával kapcsoljuk 
össze. Az egyetemi munka demokratizmusá
nak egyik legérdemlegesebb fejlesztési lehe
tősége nyílik ezzel meg:
m in t a h o g y  h a llg a tó s á g u n k  az  e lő ző  é v e k b e n  Is b e 
k a p c s o ló d h a to tt  m á r  a  p ro g ra m o k  é s  ta n a n y a g o k  
e le m zé séb e  (b á r  e g y e s  e s e te k b e n  k is e b b -n a g y o b b  
sze rv e z é s i h ib á k , id ő h iá n y  z ö k k e n ő k e t o k o z o tt) , e  
m o s t fo ly ó  n a g y a r á n y ú  m u n k á la to k b a n  a  h a llg a 
tó i ta p a s z ta la to k ,  a  m in é l s z ín v o n a la s a b b  eg y e tem i 
m u n k á h o z  fű z ő d ő  e ls ő re n d ű  é rd e k e k  é rd e m i é rv é 
n y e s íté s é re  n y íl ik  leh e tő sé g .

Elfogadott munkatervünk értelmében e tan
évtől különösen nagy szerepet játszik oktatá
si-képzési módszereink elemzése és javítása 
is. A felsőéves alternatív tárgycsoportok ese. 
tében például azt az elvet kívánjuk megvaló
sítani, hogy minél általánosabb körben szak- 
irodalmi anyag, könyvek és tanulmányok ké
pezzék az egyes tantárgyak tananyagait. Mi
nél jobban- szeretnénk tehát feltörni a felső- 
oktatásunkban és egyetemünkön is hagyomá- 
nyozódott „egy tárgy — egy tankönyv” szem
léletet. Ezzel legjobb hallgatóink régóta meg
fogalmazott igényeit is méltányoljuk.

Módszereink fejlesztése általában a túlzot
tan iskolás jellegű módszerek háttérbe szorí
tását szolgálja. Ennek jegyében vizsgáljuk fe
lül az írásbeliség egyetemi követelményeit is.

Az e lh a ra p ó d z o tt  Isk o lá s  je lle g ű  z á r th e ly i  és  rö p -  
d o lg o z a t- írá s o k k a l s ze m b e n  a  sz a k iro d a lo m  o lv a s á -

EGYETEMÜNK KISZ-
SZERVEZE FENEK legna
gyobb szakbizottsága már évek 
óta a Stúdium Generale. 
Évente 200—250 hallgató dol
gozik itt: tanít, levelezik és 
szervezi a munkát. És \ hogy 
nem eredménytelenül, bizo
nyítja az is, hogy az idén egye
temünkre jelentkezett studiu- 
mosok kb. 70 százalékát fel
vették.

A jövő évben is szeretnénk 
legalább ilyen jó eredmények
ről beszámolni. Ennek érdeké
ben készített a vezetőség-szám
vetést az eddigi tevékenység
ről, és tűzte ki az idei tanév 
feladatait. Salgótarjáni vezető
ségi táborunkban sokat fog
lalkoztunk a Studium mozgal
mi életével. Nagyon fontosnak 
tartjuk, hogy az egyetemista 
levelezők és szemináriumveze
tők szakmai feladataik ellátá
sán túl is aktívan kapcsolód
janak a mozgalomhoz. Ezért 
az eddigieknél szélesebb kör
ben szeretnénk bevonni a 
szakbizottságokban dolgozó
kat a szervezési, kulturális és 
propagandamunkába. Eddig is 
megvolt ugyan a lehetőség ar
ra, hogy a levelezők és szemi
náriumvezetők tájékozódjanak 
a szakbizottság tevékenységé
ről, azonban ezt csak kevesen 
használták ki.

A jövőben szeretnénk min
den studiumost folyamatosan 
tájékoztatni az S. G.-t érintő 
kérdésekről, aktívan bevonni 
őket a problémák megoldásá
ba. Éppen ezért szerveztük 
meg Csillebércen az S. G.-ben 
dolgozók háromnapos táborát, 
ahova mindenkit meghívtunk, 
aki szakbizottságunkban tevé
kenykedik.

ALAPJÁBAN JÓNAK ÉR
TÉKELJÜK az elmúlt év mun
káját: a szemináriumvezetők 
a lehető legjobb szemináriu
mokat igyekeztek tartani, a 
középiskolások is sokat tanul
tak mindkét táborunkban.

A vidéki középiskolások 
Hajdúszoboszlón vettek részt 
előkészítő táborban június 22. 
és július 5. között. A  hagyo
mányokhoz híven napi 6—7 
órát tanültunk-tanítottunk.

A szemináriumvezetők nagy 
része most vett részt először 
ilyen táborban. Szakmailag 
felkészülten és nagyon lelke
sen, szívvel-lélekkel foglalkoz
tak csoportjaikkal. Az azonos 
tantárgyat tanító egyetemisták 
szinte naponta megbeszélték 
szakmai és pedagógiai problé
máikat, nem sajnálva erre a 
pihenés óráit sem. A jó légkör 
kialakulását segítette egymás 
óráinak látogatása és megvi
tatása is.

A pol. gazdosok jelentős se
gítséget kaptak Matheisz elv
társnőtől, aki három napot 
töltött velünk, mialatt észre
vételeivel és programjainkon 
való aktív részvételével hoz
zájárult ahhoz, hogy mind 
szakmailag, mind pedig mód
szertanilag jobb szemináriu
mokat tartsunk. Nagyon örül
tünk Búza elvtárs történelem
előadásának. Ezúton is kö
szönjük Denkinger elvtárs nagy 
segítségét, amelyet a matema
tika-szemináriumvezetők fel
készítése során nyújtott.

Ebben az évben először a 
budapesti középiskolásokat is 
el tudtuk vinni a táborba. En
nek hiányát évek óta azért 
éreztük, mert a pesti szemi
náriumokon nem nyílt kellő 
lehetőség a tanulók jobb meg
ismerésére, és így a felkészí
tés hatékonysága is elmaradt 
elvárásainktól.

A veszprémi Szabó Gáspár 
Kollégium ragyogó környeze
tet biztosított az augusztus vé
gi egyhetes tanuláshoz.

Az itt tanító egyetemisták 
már egy évig Budapesten ve
zettek szemináriumot. Többsé
güknek azonban új feladatot 
jelentett a tábor feltételeihez 
való alkalmazkodás, aminek 
— nagy örömünkre — mara
déktalanul eleget tettek. Ügy 
érezzük, a tábor beváltotta a 
hozzá fűzött reményeket: új
ra elmélyítettük, rendszerez
tük a középiskola 3 évének 
anyagát, és — ami legalább 
ilyen fontos — a sok együtt- 
lét lehetőséget teremtett a 
gyerekek számára egymás, az 
egyetem alaposabb megisme
résére. A  szemináriumvezetők

sokkal közelebb kerültek hoz
zájuk, így az egyéni felkészü
lésben is nagyobb segítséget 
tudtak és tudnak majd nyúj
tani.

Elmondhatjuk tehát, hogy 
legfőbb célunk — tehetséges 
munkás-paraszt származású 
fiatalok felvételének segítése 
érdekében is nagyon sokat tet
tünk. Ebben a tanévben is a 
már bevált formák szerint kí
vánunk dolgozni.

Az elsősök bekapcsolása a 
stúdium Generáléba évek óta 
a szemiiitárium vezetésre való 
előkészítés formájában való-, 
sül meg. Ebben a tanévben 
néhány változás lesz, amit fő
leg a Csillebércen megjelent 
másodévesek véleménye alap
ján határoztunk el. Az első
sök rendszeresen fogják láto
gatni a pesti szemináriumo
kat, és utána nemcsak az 
órát, hanem a tananyagot is 
részletesen megbeszélik. Kü
lön indítunk előkészítőt azok 
számára, akik történelmet 
szeretnének tanítani.

Két újabb „munkabizott
ság” alakult: az egyik a kul
turális csoport, amelyik a Stu
dium kulturális programjait 
fogja szervezni; a másik a „fe
hér folt” bizottság, amelyik 
feladata lesz feltárni azokat a 
területeket, illetve társadalmi 
rétegeket, akikhez eddig még 
nem jutottunk el.

Néhány újabb megoldásra 
váró feladat is felmerült Csil
lebércen. Az egyiket a f'EB- 
ről tartott tájékoztató során 
Gondi elvtárs és Nagy Márta 
vetette fel: a közgazdasági 
FEB-be tartozó többi intéz
ménnyel szorosabb kapcsola
tot kellene kialakítanunk, és 
még hatékonyabban segíteni 
kezdeti nehézségeik leküzdé
sét. A másik új javaslat a ta
nári C szakkal kapcsolatos. A 
szak utánpótlási problémáinak 
megoldásában tudnánk segíte
ni azzal, hogy tájékoztatjuk az 
iskolákat, és minél előbb in
dítjuk a kémialevelezést és 
-szemináriumokat.

S. G. vezetősége

S ára  a la p o z o tt  o t th o n i d o lg o z a to k  re n d s z e ré t  k ív á n 
ju k  e rő s íte n i. M indezze l ö ssz e fü g g é sb e n  a  sz á m o n 
k é ré s ,  a  v iz sg á k  r e n d jé t  is  á t te k in t jü k .

Mindezekben a kérdésekben már ez eddi
giekben is építhettünk a KISZ-szervezet, a 
hallgatóság kezdeményezéseire. Mint tanév 
elején is együttesen elhatároztuk, e munkála
tokban az ifjúság álláspontját is a legtelje
sebben figyelembe kívánjuk venni. Az elem
zésekben, a felelős egyetemi fórumok elé ter
jesztendő javaslatokban konzekvens hallga
tói részvételt, közreműködést biztosítunk.

S ugyanezt az elvet kívánjuk érvényesíteni 
a folyó oktatási-nevelési munka értékelésé
ben is. Az elmúlt időszakban nem valósult 
meg konzekvensen tanszékeinkben az elő
adás- és szemináriumi kurzusok rendszeres 
figyelemmel kísérése, értékelése. Erre a kari 
és egyetemi vezetés sem fordított kellő fi
gyelmet. A tanszéki képviseleti rendszer a 
hallgatóság bekapcsolódására hivatott, rend
kívül fontos, nagyon életképes és a demokra
tizmus biztosítása szempontjából központi je
lentőségű intézmény, bár az elmúlt két évben 
még nem funkcionált kifogástalanul. Ennek 
ellenére büszkék lehetünk rá, hogy ennek ki
alakításában hallgatóságunk kezdeményezően 
élenjárt, az egyetemi tanács pedig megértés
sel felkarolta és intézményessé tette a kez
deményezést

Hangsúlyozni szeretném, hogy az ifjúsági 
parlament legjobb vitája sem helyettesítheti 
az élő tanszéki képviseleti rendszert, a hall
gatók közvetlen részvételeinek mindennapi 
fórumait.

E z é rt is  Í r ja  e lő  e g y e te m ü n k  m u n k a te r v e  k ö te 
lező en  m in d e n  ta n s z é k ü n k  s z á m á ra , hog y  a  h a l l 
g a tó sá g  ré szv é te lé v e l e lem ezzék  e g y -e g y  o k ta tá s t  
k u rz u s u k a t ,  s z ű r jé k  le  a  ta p a s z ta la to k a t  és  e zá lta l 
k é to ld a lró l  k ö z e lítv e  az  o k ta tó -n e v e lő m u n k a  ta r 
ta lm a , sz ín v o n a la  és  .feg y e lm e , v a la m in t a  h a llg a 
tó i ta n u lm á n y i  é s  fe g y e lm i h e ly z e t e g y ü tte s  m eg
b e sz é lé sé re  és  ja v í tá s á ra  n y ílik  le h e tő ség .

Tanár és hallgató kapcsolatában egyete
münkön nagyon sok minden egészséges új je
lenség bontakozott ki. Mindig is büszkék vol
tunk rá, hogy fiatal egyetemünk nem hordoz 
rossz, avult tradíciókat, hogy légköre születé
sétől közelebb áll ideáljainkhoz. A demokra
tizmus tartalmáért, mindennapi megvalósítá
sáért azonban — nem ringathatjuk magunkat 
illúziókban — mindennapos ütközéseket is 
kell vállalni, vitákba és harcokba kell belebo
csátkozni. A legnagyobb hiba lenne tehát, ha 
a demokratizmus biztosítását csak „felülről” 
várnánk, s ha nem is kapcsolnánk össze sa
ját hibáinknak állandó feltárásával, bírála
tával. az elképzelések és a realitások követke
zetes szembesítésével. Ez hallgatóságunk kö
telezettsége is, ennek a szellemnek az ifjúsá
gi parlamenteket és a mindennapi gyakorla
tot egyaránt át kell hatnia.

T á r tu k  te h á t  fe l e g y e te m ü n k  o k ta tá s i-n e v e lé s i
m u n k á já b a n  h a llg a tó sá g u n k  ta n u lm á n y i,  fe g y e lm i 
h e ly z e té b e n  fe lle lh e tő  „ s e le jte t" .  a  ro ssz  e lő a d á 
s u k a t  és  a  h a llg a tó i é rd e k te le n  m ín im a liz m u s t, az  
is k o lá s  s z e m in á r iu m o k a t  é s  a  c s a k  „ le g sz ü k sé g e 

sebbre korlátozódó” hallgatói felkészülést, a rossz 
hierarchiákat és órarendi zavarokat.

De szembesítsük mindezt azzal is, ami pél
dás és általánossá szélesíteni kívánatos, a jó 
tudományos diákköröket, a hallgatók bekap
csolását a kutatásba, az önkéntes, lelkes, szín
vonalas szakkollégiumi hallgatói munkát, az 
élményt nyújtó előadást, az olvastató, gon
dolkodásra nevelő szemináriumot, a gyakor
latot bekapcsoló szaktudást és a hallgatói 
többletvállalást stb.

Az elmondottak természetesen nemhsak a 
hallgató-ifjúság, de oktatóink, s közöttük fia
tal oktatóink tevékenységét is érintik. Nyil
vánvaló azonban, hogy egyetemi ifjúságunk 
létszámában kétségkívül jóval kisebb oktatói- 
alkalmazotti rétegei számos sajátos feladat
tal és gondd&l találkoznak. E keretek között 
erről most nyilván kevésbé részletesen lehet 
szólni. Az egyetemi ifjúsági politikának azon
ban ez is rendkívül fontos területe. Ami az 
elmúlt ifjúsági parlament óta e tekintetben 
történt, talán azt sem tarthatjuk Kevésnek. 
Bevezettük az automatikus alkotós?;abadság 
rendszerét, s bár ez csak minden 4 év után 
biztosíthat egy fél év kutatási-továbbképzési 
szabadságbt, fiatal oktatóink számára is igen 
értékes, lényeges lehetőségeket biztosít. Kü
lönösen fontos ea fiatal munkatársnőink 
szempontjából, ahol ez az intézmény valame
lyest kompenzációra is hivatott, az asszonyi- 
anyai hivatás szakmai fejlődéssel ütköző kö
vetkezményeinek áthidalására. Csak néhány 
hónapja jelent meg egy állandó sorozatra ter
vezett egyetemi, kiadvány első kötete fiatal 
munkatársaink publikációs lehetőségeinek 
előmozdítására. Ezáltal remélhetőleg minél 
szélesebb körben válik majd lehetővé, hogy 
fiatal munkatársaink első nyomtatott tanul
mánya éppen egyetemi kiadványban lásson 
napvilágot. Számos kezdeménvezés született 
fiatal munkatársaink továbbképzésének, 
nyelvtanulásának biztosítására. Ehhez rész
ben Továbbképző Intézetünk keretében, rész
ben közvetlen tanfolyami szervezéssel, anya
gi áldozatokat is vállalva járultunk hozzá. E 
tanévtől a szervezett továbbképzési formák 
gazdagodásával, adminisztratív munkatár
sainkra történő kiterjesztésével haladunk to
vább e jónak ítélt úton.

Alapos elemzést igényel azonban, hogy va
jon tanszékeink mennviben váltak a fiatal 
kutatók és oktatók útját egyengető, munkáját 
formáló műhellyé, mennyire rendszeres vita
fórum a tanszék értekezlete, ahol napirendre 
tűzik a fiatal munkatársak munkabeszámo- 
lóit. elkészült dolgozataikat, tanulmányaikat, 
ahol megbeszélik szemináriumaik, esetleges 
előadásaik módszertani eredményeit és gyen
geségeit, tapasztalatait. E tekintetben azt hi
szem. még nagyon sok gvenceséget sorolha
tunk fel, s az egyetemi ifjúsági munkának, s 
nem utolsósorban az ifjúsági oarl a mentnek 
ehhez is hozzá kell járulnia, hogy előbbre 
léphessünk.

BEBEND T. IVAN 
(Folytatása a következő számban)

„Országjáró” Stúdiusnosok

A z e g y e tem i T á n c h á z  é le te  ed d ig i le g n a g y o b b  s ik e r é t  a r a t t a  o k 
tó b e r  2 0 -á n .

K ö szö n h e tő  ez  a  m e g h ív o tt  (egy  n a g y  M erced es  b u ssz a l és  u t á n 
fu tó v a l)  Ju g o sz lá v iá b ó l é rk e z e t t  s z e rb  n é p itá n c  c s o p o r tn a k . É s ezzel 
m é g  n e m  v o lt v ég e! Ez az  é jsz a k á b a  n y ú ló  v id á m  ö ssz e jö v e te l a  b u 
d a p e s ti  tá n c h á z a k  s e re g s z e m lé je  is  v o lt  e g y b en .

F é l 8 - tó l h á ro m n e g y e d  9 -ig  a  ju g o s z lá v  e g y ü tte s  s z ín p o m p á s  v e n 
d é g já té k á v a l k e z d ő d ö tt az  e s t. *

E z u tá n  s z ű n n i nem  a k a r ó  v a s ta p s  k ö z e p e tte  d é li s z o m s z é d a in k  és 
e g y e te m ü n k  n é p itá n c  c s o p o r tja  n é p m ű v é sz e ti e m lé k tá r g y a k k a l  a já n 
d é k o z tá k  m e g  e g y m á st.

A  k ö zö s  tá n c b a n  — m e ly b e n  te rm é s z e te se n  a  v e n d é g e k  is  ré s z t  
v e tte k  — . a s o r t  a  g ö rö g ö k  n y i to t tá k  m eg , m a jd  e g y m á s  u tá n  a  tö b b i 
tá n c h á z .

A  m a jd n e m  é jfé lig  ta r tó ,  a  k ö zg áz  k lu b  n é p e s s é g é t is e lé rő  t á n 
co s  k a v a lk á d o t  s e n k i  sem  é re z te  h o s sz ú n a k . L eg k ö ze leb b i ö ssze jö v e te l, 
m in t  a  p la k á to k o n  is o lv a sh a tó , n o v e m b e r  1 4 -én  le sz  a  p o m á z ia k  v e n . 
d é g sz e rc p lé sé v e l, a m e ly re  a  re n d e ző sé g  és a  tö rz s ta g o k  m in d e n k it  s ze 
r e te t te l  v á rn a k .

K ép  és szö v eg : P e tr i c h  Á k o s



A műszaki ismeretek bővítése jegyében

Új tárgy: termeléstechnika
Ebben az évben új tantárgy

b a !  gazdagodott az elsőévesek 
repertoárja. A hangzatos nevű 
új tárgy: „A termelés technikai 
alapjai” a technológia és áru
ismereti tanszék gondozásában 
indult útnak. Arról, hogy mi 
van a cím mögött, dr. Bikics 
Istvánnal, a tanszék vezetőjé
vel beszélgettünk.

— Bikics elvtárs, hogyan jött 
tétre ez a tárgy, s mi a célja?

— Az új tárgy bevezetését az 
egyetemi tanács 1974-ben hatá
rozta el. Azóta kollektív mun
kával, nagyon kemény, dolgos 
két év telt el, amelynek folya
mán rengeteg vitára került sor 
az anyaggal kapcsolatban. En
nek során több más tanszék 
munkatársaival is konzultál
tunk, s tőlük sok fontos és 
hasznos észrevételt kaptunk 
(többek között a gazdaságföld
rajz, az ipari üzemszervezési, a 
népgazdaságtervezési tanszék 
stb.), s így alakult ki a tárgy 
első jegyzete. A jegyzet kézira
tát tekintélyes bírálók lektorál
ták és az anyagát a rektori ta
nács is megvitatta. Az egész 
tárgy létrejötte egyrészt onnan 
indult ki, hogy a korábbi évek
ben a műszaki oktatás vissza
szorult az egyetemen, s ez sem
miképpen sem nevezhető hasz
nos dolognak. Minden közgaz
dásznak tisztában kell lennie a 
legalapvetőbb műszaki-gazda
sági ismeretekkel, s nemcsak a 
kereskedelmi, illetve iparsza
kosoknak. így az első évben 
minden közgazdászjelölt álta
lános műszaki-gazdasági isme
reteket kap e tárgy keretén be
lül, alapozó jelleggel. Célunk, 
hogy a tudományos-technikai 
forradalom korában megismer
tessük a közgazdászokat az 
anyagi-műszaki bázis tenden
ciáival, vagyis a termelőerők 
anyagi elemeinek összefüggé
seivel, és egyáltalán egy általá
nos műszaki-gazdasági szem
léletet adjunk. Ez a tárgy egy
ben egyfajta bevezetés is sok 
közgazdasági problémába. A 
termelés hatékonysága és in
tenzív fejlesztése (pl. beruhá
zási döntések stb.) a közgazdá
szoktól a termelési viszonyok 
elemzésén kívül minden eset
ben felveti a termelőerőkkel 
összefüggő kapcsolatok mély 
ismeretét is. A legfőbb ter
melőerő az ember, aki azon
ban a termelésben csak kor
szerű technikai és technológiai 
eszközök birtokában teljes ér
tékű. Nem célszerű ezért — 
mint gyakran teszik — a ter
melőerők eme két fontos pólu
sának szembeállítása, vagy az 
anyagi-műszaki bázis lebecsü
lése. A közgazdászok a gya
korlatban sok esetben együtt
működnek a műszakiakkal. Az 
együttműködés sikere azonban

azt igényli, hogy a közgazdá
szok ismerjék a termelés tech
nikáját, nem úgy és nem olyan 
mélységben, mint a mérnökök, 
de ugyanakkor szélesebb pers
pektívában, s náluknál jobban 
annak társadalmi hatását és 
szerepét.

Tehát ezt a tárgyat az egye
temi reform szellemében vezet
tük be. illetve alakítottuk ki, 
amely állást foglal az általá
nos műszaki-gazdasági oktatás 
fejlesztése, s általában az álta
lános tudományos tendenciák 
oktatásának szélesítése mellett.

— Kérem, vázolja nagy vo
nalakban a tárgy felépítését!

— Az egész éves anyagot tíz 
fejezetre bontottuk. Ezek kö
zött szerepelnek a termelés ál
talános műszaki-gazdasági kér
dései (így a TTF, a szabványo
sítás, a termelés mint rend
szer), azután a termelés nyers
anyag-energia bázisa, a terme
lés technikája (gépesítés, elekt
rotechnika, automatizálás), s a 
termelés technológiai tenden
ciái (pl. gépesítés, kemizálás), a 
termelői infrastruktúra, a ter
mékek árutani tendenciái, a 
termelés káros hatásainak 
elemzése (pl. a környezetvéde
lem), a műszaki politika alap
vonásai, sőt még a prognosz
tika is a termelésre vonatko
zóan.

— Milyen követelményrend
szert dolgoztak ki a hallgatók
kal szemben?

— Az első félévben aláírást 
kell szerezni a diákoknak, ami
nek a feltétele két írásbeli dol
gozat sikeres abszolválása. Eb
ben nem lesz semmi hátsó gon
dolat, nem akarunk ezekkel a 
dolgozatokkal vizsgát becsem
pészni. A második félévben vi
szont írásbeli vizsgát kell ten
ni mindenkinek, amely előre
láthatólag két-három összefog
laló, nagyobb kérdést ■ tartal
maz (ez tételes kifejtést igé
nyel), ezenkívül még tesztszerű 
kérdésekkel is színesítjük majd

a vizsgalapokat. Szerintem 
azért nem lesz túlságosan meg
erőltető a vizsga (annak elle
nére, hogy maga az anyag igen 
gazdag, talán sűrű is kissé), hi
szen a megtanulandó rész mint
egy 300 oldal körül van. A 
jegyzet azonban bővebb, 460 
oldalas, de ebben körülbelül 
160 oldal olvasmány is szere
pel.

— Apropó, jegyzet. Kapható 
már?

— A jegyzet kézirata elké
szült. Éppen most jártak itt a 
kiadótól az első kötet korrek
túrájával. Még ebben az évben 
megjelenik, előreláthatólag de
cemberben.

— Addig?
— Egyelőre csak az előadás 

anyagából lehet készülni.
— Űj tantárgynál különösen 

fontos: milyen az előadások lá
togatottsága.

— Nincs okunk panaszra, 
minthogy általában telt ház fo
gadta a mindenkori előadót, 
akik között gyakorlati szakem
berek is találhatók, s ők is 
emelik a színvonalat.

— Hogyan tovább?
— Új tárgyról lévén szó, még 

nem alakult ki minden részle
tében és módszereiben sem 
végleges arculata. Módosítások, 
változások elképzelhetők, de a 
tárgy fennmarad, mivel szük
ség van rá. Várjuk a vélemé
nyeket, hogy szükség szerint 
korrigálhassuk. Ennek érdeké
ben a második félévben (úgy 
március, április táján) vitát 
tervezünk a hallgatók képvise
lőinek bevonásával. Addigra 
már bizonyára kellő tapaszta
lat gyűlik össze, s érdemi vitát 
folytathatunk. S még valami. 
Az új tárgy bevezetése maga 
után vonja a korábbi technoló
gia és áruismeret című tantár
gyak módosítását is. Ezt az el
következendő időszakban hajt
juk végre.

— Köszönöm a tájékoztatást.
Borsi László

A szakszervezet nyári munkájáról
Bár a nyár az egyetemen 

„uborkaszezonnak” számít, a 
szakszervezeti munkában 
ilyenkor sincs megállás, a 
dolgozók nyaralásának lebo
nyolítása éppen ezekben a hó
napokban zajlik. Az elmúlt 
nyáron végzett tevékenység
ről kérdeztük meg Balázs Gé
za egyetemi docenst, a szak- 
szervezeti bizottság üdülési 
felelősét.

— Hányán üdültek az el
múlt nyáron a szakszer

vezeten keresztül?

A

— 753 dolgozónkból 75-en 
kaptak SZOT beutalót. Az ön
költséges üdülési napok szá
ma 6847 vo.lt, egy-egy dolgo
zónk átlagosan 9 napot vett 
igénybe. Dolgozóink hét hazai 
és kilenc külföldi üdülőben 
pihentek, ezenkívül két autó
buszkirándulást is szervez
tünk, egyet Prágán keresztül 
az NDK-ba, a másikat Len
gyelországba. Kétszer három 
hétig gyerekeket is nyaraltat
tunk Balatonfenyvesen.

— Hol nyaraltak a leg
többen?

A N Y A S A G — A „legdivatosabb” hely 
Balatonfenyves volt, de sokan
vették igénybe salgótarjáni 
üdülőnket is. Azok a fiatal 
tanárok és dolgozók, akik kis
gyerekkel mentek szívesebbem 
nyaraltak volna a Balaton dé
li partján.

— Milyen problémák je
lentkeztek az üdültetéssel

kapcsolatban?
— Elsősorban a salgótarjá

ni üdülőt szeretnénk tovább
fejleszteni, több faház kelle
ne. Jó lenne, ha az igényeket 
már hamarabb fel tudnánk 
mérni, mert a jövő nyári szer
ződéseket már ősszel meg kell 
kötni. Solt problémát okoz az 
autóbusz is, ha júniusban sze
retnénk egy kirándulást, az 
autóbuszt már januárban le 
kell kötnünk, és még így is 
előfordulhat, hogy az utolsó 
pillanatban derül ki, hogy 
még sincs. A bérautóbusz pe
dig erősen csökkenti a szak- 
szervezet amúgy sem bő kere
teit.

Szeretnénk, ha a KISZ-ezel 
többet segítenénk egymásnak. 
Ismeretes, hogy különböző tá
borokhoz gyakran veszik 
igénybe mind a salgótarjáni, 
mind a káptalanfüredi tábort. 
Jó lenne, ha ők is segítenének 
nekünk, például külföldi dele
gációknál tolmácsolni.

(Fotó: Tutsek Csaba) F. P.

A MESZI-ről jöttek
Témája: a szocialista integráció

Toppén telefonált. Hangja 
katonásan pattogott. 

Energikus, vezetéshez szokott 
egyéniség, állapíthattuk meg 
róla, még szinte ismeretlenül. 
A telefont letéve felénk for
dult, és szívélyes mosollyal 
kínált hellyel bennünket.

Klavdija Fjodorovna Szolov- 
jova professzor a pg tanszék 
vendégeként tartózkodik szep
tember 16-a óta egyetemün
kön. A spec. koll. keretében 
tartanak előadásokat és sze
mináriumokat. Témája a szo
cialista integráció. Moszkvában 
a MESZI-ben (Moszkvai Gaz
daság-statisztikai Főiskola) 
Szolovjova professzor szintén 
pg-t tanít, már 36 éve.

— Aspiráns voltam, amikor 
kitört a háború. Otthagytam 
az egyetemet és azonnal beáll
tam a Vörös Hadseregbe. Po
litikai biztos és agitátor let
tem a tüzérségnél, ha ütközet
re' került sor, ápolónői szol
gálatot teljesítettem.

Harcolt a Szovjetunióban, 
Lengyelországban és Német
országban. 1945 novemberben 
szerelt le. A Nagy Honvédő 
Háború után visszatért az 
egyetemre, ahol ma már ko
moly oktatói és kutatói mun
ka áll mögötte. Az akadémia 
és a MESZI mellett még két 
tudományos intézményben te
vékenykedik. A szocialista in
tegráció közgazdasági problé
mái foglalkoztatják. Megje
lent könyveiben, brosúráiban 
és számtalan cikkében is e té
makörből publikált.

Arra a kérdésünkre, hogy 
milyen súllyal szerepel a tu
dományos tevékenysége mel
lett az oktatás, elmondja, hogy 
a nappali képzés mellett az ő 
feladata az aspiránsok felké
szítése is.

— Szeretem az oktatást, a 
fiatalokkal való foglalkozást 
és erről semmiképpen sem 
mondanék le, mert akkor 
megfosztanám magam attól az 
élménytől, aná csak a tanárt 
illeti. Annak az élményétől,

amikor a szinte gyerekként 
keze alá kerülő hallgatóból a 
szakmáját értő, specialistává 
válik. Ez az oka annak is, 
hogy noha lemondhatna ku- 
rátori társadalmi megbízatásá
ról, még sem teszi. Idén má
sodéves az a csoport, ahol ezt 
a feladatot ellátja, és úgy ter
vezi, velük marad a diploma- 
védésig. Velük, jóban, rossz
ban szó szerint, mert a kurá
tor szinte együtt él a csoport
jával, nemcsak a tanulásban, 
hanem az egyetemen kívül, 
szórakozásban, munkában 
egyaránt.

Kitűnni egy nőnek a tudo
mányos életben, az oktatás
ban egyetemi szinten, tudjuk 
hazai tapasztalatainkból, nem 
könnyű dolog. Annál megle
pőbb, hogy mindezek mellett 
Szolovjova professzor, még 
komoly állami megbízatásokat 
is vállalt eddigi élete folya
mán.

— Tizenöt éven keresztül 
voltam dékán. Ezt megelőzően 
a tanulmányi munka prorek- 
tora. Gyakorlatilag csak papí
ron voltam prorektor, mert a 
rektori munkát is nekem kel
lett elvégezni a súlyosan be
teg rektortársam helyett, öt 
éven át.

Munkájával olyannyira elé
gedettek voltak, hogy amikor 
új rektor kinevezésre került 
sor, az oktatási minisater fel
kérte a professzort vállalja el

ezt a megbízatást. Miután 
semmi módon nem tudott ki
térni a megbízatás alól, egy 
kis női praktikához folyamo
dott, amire ma már hosszú 
évek távlatából derűsen em
lékezik. A férjére hivatkozott, 
„vagy lesz gyerek, vagy vá
lunk”. Az indok hallatán hi
tetlenkedett a miniszter, és 
nagyon elcsodálkozott, amikor 
rá egy évre Szolovjova asz- 
szony saját magát is meglep
ve egy fiú gyermeket szült.

— Két fiam van, mindkettő 
közgazdász. Azért választot
ták ezt a pályát, mert vélemé
nyük szerint jelenleg ez az a 
terület, amelyiken a legtöbbet 
tehetnek a jobb, eredménye
sebb gazdálkodás érdekében.

— Ebben a szellemben fog
lalkozott azzal az 52 magyar 
diákkal is Szolovjova profesz- 
szor, akik részt vettek a spec. 
koll.-on. Kellemes benyomá
sai voltak hallgatóinkról.

— Nagyon lelkiismeretesen 
tanuló, gondolkodó embereket 
ismertem meg bennük, s eb
ben nagy szerepe van a pg.- 
tanszék oktatóinak, akik jó 
előkészítést adtak számukra. 
Kiemelném a legjobbak közül: 
Berde Évát, Vinánd Ágnest, 
Száva Katalint, Fehér Lászlót, 
Tóth Vladimírt, Szatmári Já
nost és Szurskó Vladimírt.

A két egyetem kapcsolatá
nak kérdésére válaszolva el
mondotta, hogy az együttmű
ködést tovább lehet és kell is 
bővíteni, nemcsak a hallgatói, 
tanári cserékkel, hanem a kö
zös tudományos tevékenység 
területén is.

Klavdija Fjodorovna Szolov
jova a napokban visszatér 
Moszkvába, a november 7-t 
ünnepséget már otthon szeret
né tölteni. Éppen ezért élve az 
újság adta lehetőséggel, meg
köszönte a pg tanszék ven
déglátását, azt a gondosko
dást, amit biztosítottak szá
mára az oktatás folyamán, 
Külön köszönetét mondott 
mindedért Szabó Kálmánnak. 
Varga Emíliának és nem 
utolsósorban Berend T. Iván
nak.

Tanárként a tudományos kommunizmus tanszéken
A  tu d o m á n y o s  szo c ia liz m u s  ta n s z é k  m e g h ív á s á ra  egy  h ó n a p ig  

e g y e te m ü n k ö n  ta r tó z k o d ik  V la g y im ir  V ik to ro v ics  D o szck in  e lv tá rs ,  a 
m o szk v a i G a z d a s á g s ta tis z tik a i F ő is k o la  T u d o m á n y o s  K o m m u n iz m u s  
T a n s z é k é n e k  ta n á ra .  É h b ő l az  a lk a lo m b ó l b e sz é lg e ttü n k  v e le , é le té 
rő l  m u n k á já ró l .

Tskoláimat Szibériában vé- 
geztem el. Az első ötéves 

terv idején fejeztem be az ipa
ri üzemiskolát, a technikumot, 
és részt vettem az első szibé
riai cukorüzem építésében. 
Emlékszem, voltak ott ameri
kai szakértők, akik nagyon 
szkeptikusan nyilatkoztak az 
eredményt illetően, gyakran 
mondogatták, hogy semmi 
nem lesz belőle. Az igaz, hogy 
meglehetősen nehéz körülmé
nyek között dolgoztunk, néha 
még élelmiszer sem volt, de 
milyen az ifjúság — ének, jó
kedély, munkakedv —, meg
csináltuk. Később történelem
filológia szakon fejeztem be a 
tanulmányaimat a főiskolán. 
Tanár voltam, amikor elkez
dődött a második világhábo
rú. Jelentkeztem önkéntesnek 
és 42 januárjában kikerültem 
a frontra. Közlegényként egy 
légi deszantnál szolgáltam. 
Kommunistákkal, komszomo- 
listákkal voltunk együtt, har
coltunk Moszkvánál, Lenin- 
grádnál, a kurszki csatában . . .  
44-ben aztán Moldávia, Ro
mánia, Magyarország felsza
badítása következett. Jól em
lékszem Nyíregyháza, Székes- 
fehérvár nevére.

A háború után visszatértem 
a munkámhoz, megírtam a 
disszertációmat. Jelenleg a 
Moszkvai Gazdaságstatisztikai 
Főiskolán tanítok, a tudomá
nyos kommunizmus tanszé
ken.

— ön egész életében fiata
lokkal dolgozott együtt. Mi
lyen most a kapcsolata az if
júsággal, diákjaival?

— Élő és állandó kapcsola
tot tartok most is a Komszo- 
mollal. Mi régiek, ma is kom- 
szomolistának tartjuk magun
kat. Az ifjúsági építőbrigá
dokban ezért néha a hallga
tókon kívül a tanárok is részt 
vállalnak a munkából. Az 
egyik ilyen részleg Asztra- 
hanyban dolgozik. Egy másik 
a szmoljenszki területen vál

lalt védnökséget, ahol kultúr- 
házak épülnek. Ez a brigád 
csak kommunistákból áll. Űk 
nem fogadnak el pénz a mun
kájukért.

A moszkvai intézetben ma is 
tanárként dolgozik a tudomá
nyos kommunizmus tanszéken. 
Mit tart fontosnak, mire tö
rekszik oktatói-nevelői mun
kájában?

— Először is nagyon fontos, 
hogy elvtársi hangulatú sze
mináriumok keretében adjam 
át a tananyagot diákjaimnak. 
Másodszor; nagyon fontos; 
hogy a hallgatókat bevonjuk 
a tanszék tudományos kutató
munkájába. írjanak referátu
mokat, maguk válasszák ki és 
mélyedjenek el a témában.

— Hallottuk, sokat publikál 
különböző folyóiratokban. 
Van-e valamilyen speciális 
kutatási területe?

— A közvélemény szerepe a 
társadalom előtt álló feladatok 
ismeretében — ez az a téma, 
amellyel kiemelten foglalko
zom. Nekem is vannak diák
jaim, akikkel együtt dolgo
zom.

— Már másodszor jár ná
lunk. Milyen benyomásokat 
szerzett a tudományos szocia
lizmus tanszék munkájáról, és 
az egyetemi életről?

— Nagyon megfogott az az 
összetartás, az az alkotó lég
körű kollektíva, amelyet itt a 
tanszéken megismertem. Ér
deklődéssel figyeltem, hogy a 
tanárok alkotó módon vonják 
be a hallgatókat a szeminá
riumi munkába. Tetszett, hogy 
a hallgatók tájékozottak, is
merik az irodalmat. Pozitív
nak tűnik az is, hogy a viták 
az élettel, a gyakorlattal, a 
megoldásra váró feladatokkal 
kapcsolódnak és a diákok ér
deklődéssel fordulnak a tár
sadalomtudományok felé.

— Mi az, ami magyarorszá
gi tartózkodása alatt szemet 
szúrt, nem tetszett?

— Nagyszámú még a hívő. 
De azt láttam, hogy a na
gyobb részük idősebb ember. 
A történelem ismeretében ez 
teljesen érthető. Mondják azt 
is, bár ezt a rövid idő alatt 
én nem tapasztaltam, hogy 
Magyarországon sok a kis 
„business”, ami megint csak 
mutatja, hogy a szocializmus 
nem problémamentes társada
lom, vannak megoldásra vá
ró feladatok.

Diákparlamenten (Fotó: Pctrich Ákos)



Az I. évfolyam küldöttértekezlete

KISiZ-küldöttértekezlet az első

AZ ELSŐ ÉVFOLYAM KISZ- 
m unkáját, a  tanév első két hó
napjában az évfolyamfelelősök 
és instruktorok irányították. Ez 
a feladat az október 20-án le
zajlott küldöttértekezlet óta az 
új évfolyamvezetőségre hárult.

A nyelvi intézet színházter
mében ezen a napon teljes lét
számban összegyűltek a kül
döttek; ra jtuk  kívül több ven
dége is volt a  küldöttértekez
letnek. M egjelent dr. Szuhay 
Miklós, az általános kar dékán
ja, dr. Halmai Erzsébet dékán
helyettes, az első évfolyam fe
lelőse, dr. M arton Imre, az á l
talános kar I. pártalapszerve- 
zetének titkára, Farkas Péter, a 
pártalapszerv ifjúsági felelőse, 
Veres Pál, a KISZ-bizottság 
titkára, Kerekes Sándor, a 
párt-vb  ifjúsági felelőse, vala
m int az évfolyamfelelősök, 
instruktorok és néhány patro
náló tanár szintén részt veit a 
gyűlésen. Ez az érdeklődés is 
m utatta, hogy az első évfolyam 
vezetőségválasztása fontos ese
mény.

A KÜLDÖTTÉRTEKEZLE
TET nagyon alapos előkészítő 
m unka előzte meg. A felelős 
KISZ-vezetőkből álló jelölő bi
zottság, am ely a  törökbálinti 
építőtábor óta működött, az 
eltelt idő a la tt igyekezett m i
nél jobban megismerni évfo
lyam unkat. Az alapszervezeti 
javaslatok, instruktori vélemé
nyek m ellett figyelembe vették 
a  középiskolai K lSZ-jellemzé- 
seket és az egyes alapszervezeti 
programokon személyes tapasz
ta latokat is gyűjtöttek. Külön 
mindegyik jelölttel elbeszélget
tek  a bizottság tagjai, majd 
ezek alapján alakították ki a 
jelöltek névsorát. M int ahogy 
Vadász Endre, a  jelölő bizott
ság elnöke elmondta — sok ve
zetésre alkalmas, de csendes, 
vagy az egyetemi KISZ-m un- 
kától visszahúzódó em berrel 
találkoztak. Ilyen körülmények 
között, jó néhány kérdés meg
vitatása a küldöttértekezletre 
várt.

A vezetőségválasztás elején 
még nem  volt oldott a légkör 
— ami talán  természetes is —, 
bár a  titkár megválasztása sem 
teljes szabályszerűséggel zaj
lott, hiszen a jelölő bizottság 
javaslata m ellett a küldöttek 
m ást is alkalm asnak találtak 
erre  a funkcióra, aki azonban 
nem  vállalta.

Ezután került sor a vezető
ségi tagok jelölőlistájának 
m egvitatására — itt azonban 
időnként m ár sokkal élénkeb
ben csaptak össze a vélemé
nyek. A szorosan vett vezető
ségi javaslatokon túl más té
m ák is felm erültek, a küldött- 
gyűlés végére m ár egészen sok
rétűvé vált a vita; a KISZ fia
talosságától a nyílt, dem okra-

évfolyamon. Vezetőségválasztás

tikus légkör megteremtéséig 
sok m inden szóba k e rü lt

SOK BÍRÁLAT ÉRTE a  je
lölő bizottság m unkáját, am ely
ben, ha voltak is hibák, ezek 
abból adódtak, hogy ennyi em
ber között nem  lehet egy ab 
szolút rangsort kialakítani és 
természetes, hogy a jelölteken 
kívül is vannak olyanok, akik 
alkalm asak a vezetésre. A dön
tő szempont, hogy megvan-e 
Valaki irán t a bizalom, és 
mennyi m unkát hajlandó vál
lalni, m ennyit áldoz a  közös
ségért. Hogy milyen sokat szá
m ít a bizalom egy vezető iránt, 
azt ez a küldöttgyűlés is bizo
nyította. Balogh Sára — aki 
megfelelő indokra hivatkoz
va nem akart funkciót vállalni, 
s így a bizottság sem jelölte — 
a küldöttértekezlet hatására 
változtatta meg véleményét. 
Először csak „a többiekre bíz
ta” a döntést, m ajd ténylegesen 
is vállalta a feladatot.

Sok jogos tám adás érte vi
szont azokat, akik tartózkodtak 
vagy nemmel szavaztak anél
kül, hogy ezt indokolták volna, 
m ert véleményük általában 
szubjektív benyomásokon ala
pult, s erre nem tám aszkodhat
tak. így előfordult olyan is, 
hogy — bár egyetlen ellenvéle
mény nem  hangzott el — a 
küldöttek mégsem szavazták 
meg a jelölt jelölőlistára való 
kerülését. Ez volt az a pont a 
küldöttértekezleten, ami a ke
délyeket egy kicsit felrázta, a 
légkört élénkítette, oldottabbá 
tette. Végül inkább az utóbbi 
hangulat volt jellemző a gyű
lés egészére, a második felére 
m ár egyre többen vállalták, 
hogy vélem ényüket mindenki 
előtt elmondják.

A JELÖLŐLISTÁVAL kap
csolatos viták után titkos sza
vazással választották-m eg az 
évfolyamvezetőséget. A jelölő 
bizottság által javasoltak közül 
heten, plusz a  küldöttértekez
le t véleménye alapján ketten 
kerültek be az új ÉV-be. am ely
nek tagjai tehát: Landon G á
bor titkár, Balogh Sára titkár
helyettes, Lugosi Vera szer
vezőtitkár, Jendrolovits Pál 
ágit.-prop. titkár, Rybka Jud it 
kultúrfelelős, Dévényi Gábor 
pol.-i képzés felelős. Paulovics 
M ária tanulm ányi felelős. Ecker 
Zsuzsa érdekvédelmi felelős, 
Gyömrei Gábor kollégiumi ösz- 
szekötő.

Hogy mennyire lesz változa
tos, fiatalos az évfolyam KISZ- 
m unkája. nemcsak a most meg
választott vezetőségtől, hanem 
elsősorban tőletek függ. akik 
bizalm at szavaztatok nekik. A 
vezetőségi tagokkal való együtt
működéssel könnyítsétek, se
gítsétek az évfolyamvezetőség 
m unkáját.

Fodróczy Annam ária

Pillanatkép a szüreten

A felvételt készítette Berczelly M ária

lépés előre**.■ É g ig
Legalább kétszázan várták  

az I. előadóban, hogy Solymár 
Károly dékán elm ondja az el
m últ két év m unkájáról, ered
ményeiről, gondjairól v itain
dító beszámolóját a kereske
delmi kar ifjúsági parlam ent
jén. Mi lehetett — a  többi kar 
parlam entjéhez viszonyítva — 
a nagy érdeklődés oka? Talán 
az, hogy az utóbbi években a 
kereskedelmi kar m utatta fel 
a leglátványosabb eredm énye
ket, és ez a kar nyújtotta a 
legaktívabb kar benyomását.

A beszámolókból
A vitaindító  beszédben a dé

kán beszámolt az oktatási- 
képzési tevékenység elm últ évi 
változásairól, az ifjúsági tör
vény végrehajtásában elért 
eredm ényekről és a kari szin
ten jelentkező legfontosabb 
feladatókról.

így többek között szó esett 
arról, hogy bár a TDK-mun- 
ka javuló tendenciát m utat 
(ez évben 13 dolgozat szüle
tett), de TDK-körök még m in
dig nem alakultak, és a m un
ka csak a dolgozatok írásában 
nyilvánul meg. Kiemelte, hogy 
a kari szinten is tovább kell 
fokozni a közéleti tevékenysé
get annak ellenére, hogy a 
DJB-ben, s az egyetemi tanács 
m unkájában résztvevő diák- 
képviselők eredményesen dol
goztak, viszont a TKR-rend- 
szer hatékonyabb m űködteté
sében, a tartalm i oldal erősí
tésében a KISZ-nek komoly 
feladatai vannak.

Az elm últ időszak szociál
politikai intézkedéseit elemez
ve szó esett arról is, hogy va
lószínűleg ham arosan felül 
kell vizsgálni a szociális kate
góriahatárokat, m ert a karon 
tanuló 558 hallgatóból pilla
natnyilag I. kát. 17, II. kát. 35,
III. kát. 73, IV. kát. 73, V. kát. 
85, VI. kát. 245 fő. A karon 
289-en részesülnek 66 700 fo
rintos tanulm ányi ösztöndíjból 
és 52 ezer forint szociális ke
re t áll rendelkezésére a hall
gatóknak. Ezenkívül az elm últ 
évben 141 fő kapott rendkívüli 
szoc. segélyt a 104 ezer forin
tos keretből.

A dékán külön kiemelte, 
hogy a kollégiumi kérelm ek
nél még m indig csak a kate
góriabesorolás dönt, m ert a

komplex értékeléshez szüksé
ges alapközösségi diákválemé- 
nyek nem képeznek komoly 
alapokat a felvételinél. A ta
nulmányi m unkával és fegye-, 
lemmel kapcsolatosan megem
lítette, hogy a kér. kar tanu l
mányi átlaga 3,72 — ez az el
m últ évihez képest visszaesést 
jelent. Ebben közrejátszik az 
is, hogy másodévben nagy a 
bukási arány statisztikából (34 
fő) és az átlag 2,33, III. és IV. 
évben pedig a közgazdaságtan 
vezeti a bukási statisztikát 22, 
illetve 32 bukással. Ennek oka 
lehet, hogy az előadásokon ke
vesen vannak, az eredményes 
szemináriumi munkához is 
hiányzik a diákok részéről a 
rendszeres felkészülés.

Végül az elhelyezkedésekről 
szólt a dékán. M int ismeretes, 
ez évtől kezdve az elhelyezke
dési rendszert m egváltoztatták 
— csak pályázati úton lehet 
elhelyezkedni, — ezért „szigo
rú feladataink lesznek” fejez
te be vitaindítóját.

A hallgatóság, a diákok ne
vében Fazekas Endre, a kar 
K ISZ-titkára szólt hozzá a vi
taindítóhoz, és foglalta össze 
az alapszervezetek összegyűj
tö tt véleményei alapján a diá
kok álláspontját.

Szólt a parlam ent jelentősé
géről a dem okráciára nevelés
ben, a dem okratikus fórumok 
közül első helyen em lítve a 
TKR-t, amely egyelőre még 
nem elég nyilvános, sokan 
nem tudnak róla, ez a legéle
sebb k ritiká ja  a képviseleti 
munkának. A jövőre vonatko
zóan lényegesnek ta rto tta  e te
rületen a  szakszemináriumok, 
alternatív  blokkok .vitájában 
való részvételt, az ösztöndíj
bizottságok m unkáját és a 
DJB alapszervezeti szinten 
történő hatékonyabb működé
sét. Oktatási-képzési kérdé
sekben a következőképp fog
lalta össze a diákság és a KISZ 
véleményét. „A tanulm ányi 
helyzet és fegyelem — óvatos 
megfogalmazások ellenére is 
—, elég gyatra” Ezt akkor le
hetne megszüntetni, ha jó lég
kör, szakmai hangulat alakulna 
ki a szemináriumokon. A kia
lakult helyzetben közrejátszik 
az is, hogy az oktatási színvo
nal is hagy maga után kívánni 
valókat. Ezért gyér az előadá
sok látogatottsága, ezért is

gyenge a szemináriumi aktivi
tás. Változtatni kell az oktatás 
struk túráján , m ert jelenleg a 
szeminárium és előadás szer
kezete nem megfelelő, és sok 
az átfedés a tananyagban.

A nyelvi kérdéssel kapcso
latban félvetette, hogy mivel 
a szakm ának nem filológusok
ra, hanem  tárgy alóképes szak
em berekre van szüksége, vál
toztatni kell az orosz és nyu
gati nyelvek oktatásán is.

Végül javaslatot te tt az óra
rend módosítására.

A
h o z z á s z ó l á s o k b ó l

A beszámolók u tán  került 
sor a diákok és tanárok hoz
zászólására. Milyen problém á
kat lát, milyen gondokkal 
küzd a diákság a felvetetteken 
kívül? A hozzászólásokból: 
„Az ebédszünet nem e lé g . . . .  
állítsák  vissza a tavalyi óra
ren d e t....”, „nyelvi koncentrá
ciók kellenek . . . ”, „nem ism er
jük a vizsgaszabályzatot. . . ” 
„A csoportos tanulm ányi ver
senynek nincs semmi ösztönző 
szerepe, a szaktárgyi verseny
re kellene koncen trá ln i. . .  
M iért nincs helye a tömeg- 
spornak, m iért külsősöknek 
ad ják  oda a to rn a te rm e t. . .  
1977-től kötelező lesz — alter
natív jelleggel — egy közmű
velődési tárgy oktatása. M iért 
mostohagyerek, m iért nem is
meri el jobban a KISZ a nép
művelési csoportot? . . . ” „M iért 
kevés külkeren a külpolitiká
val foglalkozó tárgy ? . . .  „A 
m arketing oktatás szempont
jából — az előadás és számon
kérés egyaránt — szemet szúr, 
vizsgán négy sorra rákérdez
nek, m iért? . . ” „A nyelvi la
bor tartson nyitva n y o lc ig !...” 
„A klubszakbizottság szeretne 
önálló alapszervezetet lé tre
hozni . . . ”

A  v á l a s z o k b ó l

A nyelvi intézet képviselői: 
„az órák 40 százalékát külső 
előadók tartják , ez k ihat a 
színvonalra, a nagy óraszám 
feszítetté teszi a tanárok m un
káját. A jegyzethiány oka 
nyomdai késés, a szubvencio
nált jegyzeteket gyorsan el
kapkodják, oktatói hanyagság. 
A laborban pillanatnyilag egy

«mber dolgozik, nincs lehető
ség a nyitvatartás meghosz- 
szabbítására. A géppark el
öregedett, a magnetofonok 12 
évesek. A diáksegítséget nehéz 
elképzelni, m ert 18 millió fo
rin t értékről van szó . . .

Az anyagi helyzet javulása 
határozhat meg m inden új 
kezdeményezést, változást.” '

Sportkérdésekben: „itt is az 
anyagi viszonyok a  m eghatá
rozók, két tornaterm ünk van, 
minden nap betáblázott. Több 
m int 30 óra ju t így is tömeg
sportra, de ez sincs kihasznál
va . . .  Olyan nagy beruházás
ra lenne szükség, ami pilla
natnyilag lehetetlen. Az anya
gi eszközök hiánya m iatt 10 év 
m úlva is szóbakerül m ajd ez 
a kérdés.”

M arketing tanszék: „A tan 
szék állandóan nyitott a jta ján  
senki nem jö tt még be, hogy 
baj van a tárggyal. A parla
ment ju ttassa él a jegyzőköny
vet a tanszékre, és ott írásban 
reflektálnak m ajd . . . ”

Végül összegezésképpen m i
lyen is volt ez a pariám ent?

1. Feltűnő volt, hogy a nyel
vi intézet m unkájával milyen 
sokan foglalkoztak, és a fel
vetődött kérdésekre elhangzott 
válaszok sem nyugtatták  meg 
a hallgatóságot, m ert az igaz, 
hogy az anyagi nehézségek to
vábbra is fennállnak, de ezek 
örökös ismételgetésétől nem 
lesz jobb a nyelvoktatás.

2. Feltűnő volt továbbá az 
is, hogy az oktatással kapcso
latos problém ák egy része is
m eretlen a diákság előtt, és ez 
a tájékoztatásban m utatkozó 
hiányosságokat húzza alá, s 
ahogy az egyik tanár hozzá
szóló hangsúlyozta, „a bari
kád” (?) két oldalán lévők ke
vés inform ációval rendelkez
nek „az ellenfél” (?) tényleges 
helyzetéről, nehézségeiről.

3. Bár néhány hozzászóló 
(elsősorban a tanárok részéről) 
jónak ta rto tta  a parlam ent 
m unkáját, azért azt meg kell 
említeni, hogy néhány fontos, 
diákokat is érintő kérdés egy
általán  nem szerepelt a fórum  
előtt. Csak példaként — nem 
volt szó a kollégiumokról, az 
ott folyó munkáról, az akado
zó kollégiumi klubéletről, nem  
em lítette senki a  szüreten tö r
ténteket. A tanár-d iák  viszony 
állásáról sem tud tunk  meg 
semmi bővebbet. Vagyis a tá 
jékozódás igényén kívül kicsit 
hiányzott a kritikus, önkri
tikus hang.

S. J.

Várjuk az intézkedéseket!
Körülbelül 150 hallgató je 

lenlétében A kar László meg
nyitotta az általános kar ifjú
sági parlam entjét. Szuhay M ik
lós tarto tta  meg ezután beszá
m olóját az ifjúsági törvény ka
ri érvényesítéséről, a kar hely
zetéről, feladatairól és gond
jairól. Említést te tt a képzés- 
korszerűsítés m unkálatairól; 
miint m ondta a jelenlegi elkép
zelésben, mintegy 25—26 alter
natív blokk szerepel, melynek 
program vitái most folynak a 
KISZ képviselőinek bevonásá
val. A kar hallgatóinak tanu l
mányi eredm ényeit Szuhay 
elvtárs jónak értékelte (a há
rom kar közül a legjobb volt 
az átlagunk). Pozitívum, hogy 
a karon a fizikai és nem fizi
kai származású hallgatók ta 
nulm ányi eredménye között az 
adatok tanulsága szerint nincs 
különbség.

Tanulm ányi fegyelmünk sok 
kívánnivalót hagy maga után 
— hangsúlyozta a dékán — az 
előadások, sőt gyakran a sze
m inárium ok látogatottsága cse
kély, sok a késés, ki-bejárká- 
lás, sajnos' nem csak az ala
csony színvonalú tárgyaknál 
Az oktatás színvonalának kér
désénél, Szuhay elvtárs a rra  
hívta fel a figyelmet, hogy el
sősorban a  tartalm i oldalra 
kellene koncentrálnunk, még 
ha ezt a form a egyes esetek
ben meg is nehezíti.

A szakszemináriumi fegyel
mezetlenségek, illetve a szak
mai gyakorlatok megemlí
tése u tán  Szuhay elvtárs rá té rt 
a TDK-munka értékelésére; el
mondta, hogy az MKKE az or
szágos TDK-n a  marxizmus— 
leninizmus és a  közgazdaság
szekcióban az első helyezések 
kétharm adát szerezte meg, s 
ennek az eredménynek jelen
tős részét karunk hallgatói é r
ték el.

Egyetemünk egyik megoldat
lan problém ája a tanár-diák  
kapcsolat, a  jó értelem ben vett 
nevelőmunka kérdése. Hiszen 
néhány kivételtől eltekintve 
csak I. éven található ez meg, 
s még itt is elég eltérő színvo

nalon. Pedig e téren fontos len
ne előrelépni, s ez tanároktól 
is, diákoktól is más hozzáállást 
követelne meg. Közéleti rész
vételünktől ezenbslül is első
sorban képviseleti rendsze
rünkről vegyesek a tapaszta
latok — mondta a dékán. Míg 
kari szinten pozitív a kép, jó 
m unkakapcsolat alakult ki, ad 
dig a tanszéki képviseleti rend
szerről ezt nem  lehet egyértel
műen elmondani: ezen a  szin
ten sokkal közvetlenebb kap
csolatra lenne szükség, tanszé
ki részről sok esetben csak 
kontrollnak tekintik a  hallga
tói véleményeket, és alig tá 
maszkodnak rá. Ugyanakkor 
hallgatói oldalról (s nemcsak a 
képviselők részéről) gyakran 
tapasztalható türelmetlenség, 
vagy indokolatlan pesszimiz
mus.

Beszéde végén a  kari szociá
lis helyzet és szociális támoga
tás (szociális ösztöndíj, szoc. 
segély, kollégium. kajajegy 
stb.), illetve a kari kulturális 
és sportélet helyzetét jellemez
te  néhány adattal Szuhay elv
társ.

Ezután Költő Magdolna 
m ondta el a kari vezetőség ál
lásfoglalását, és kiegészítéseit 
a dékáni beszámolóval kapcso
la tban:

— Szükség lenne az ifjúsági 
törvény egyetemi végrehajtási 
utasításának konkretizálására, 
mi hallgatói részről szívesen 
segítünk ebben. Képviseleti 
m unkánk továbbfejlesztéséhez 
feltétlenül hozzátartozik a jobb 
információs csatornák kialakí
tása, ezt szolgálja többek kö
zött az alapszervezeti tanu lm á
nyi felelősök fokozottabb be
vonása a képviseleti munkába. 
A nyelvoktatás feltétlen jav í
tására van szükség, hiszen a 
jelenlegi színvonal (a mi k a 
runkon különösen) nem kielé
gítő. Ebben a nyelvi tanszék 
m ellett az egyetem állami ve
zetése is hibás, amely a kér
dést nem  súlyának megfelelően 
kezeli. Szükség lenne arra  is. 
hogy a szaktanszékek részt ve
gyenek a nyelvi szakszövegek,

tananyagok elkészítésében (e 
téren  a  pénzügytanszék jár 
elöl, jó példával).

Ezt követően rá té rt egyes 
tantárgyak problém ájára, am e
lyekre véleményünk szerint je
lenlegi form ájukban nincs 
szükség (például ügyvitelszer
vezés és gépesítés, program 
könyvtári eljárások, népgazd- 
terv. speciális koll. stb.).

— Egyetemi ügyintézésün
kön sok javítanivaló van — 
folytatta Magdi —, hiszen je
lenleg rengeteg a  felesleges 
papír, aláírás, pecsét.

A kari vezetőség javaslatot 
te tt az órarend módosítására 
is: legyenek az órák kétszer 
45 percesek 10 perc szünettel, 
és két óra között pedig 20 perc 
szünet legyen .— fejezte be 
Költő Magdi hozzászólását, 
m ajd megkezdődött á  vita az 
elhangzottakról.

Sokan szóltak hozzá a nyelv- 
oktatás kérdéseihez, i

Szabó Lajos elvtárs, a  Nyel
vi Intézet képviseletében vála
szában elmondta, hogy anyagi 
helyzetük valóban nehéz A 
nem nyelvigényes szakok hall
gatóinak fakultatív  nyelvokta
tását is csak részben tudják 
biztosítani, kevés a tanáruk, 
ezek túlterheltsége igen nagy, 
nagy a csoportok létszáma. R á
adásul zömében fiatal az okta
tó gárda, aki a szaknyelvet ál
talában nem ismeri. Jelenleg 
folyik a komplex tananyag ki
dolgozása a reform tantervhez 
sok millió forintos ráfordítás
sal a legkorszerűbb módszerek
kel ez várhatóan 1980-ra lesz 
kész. Addig is az egyes szak
tanszékekkel együttműködve 
korszerűsíteni kell a nyelvi 
anyagokat ilyen irányú lépé
sek m ár történtek a pénzügy 
és a népeazdterv. tanszékkel.

A hozzászólások közül igen 
sok a tanárszakosok problé
máival foglalkozott. Ferber Ka
talin az elhelyezkedésük új pá
lyázati rendszerével kapcsolat
ban az eddigiéknél sokkal jobb 
tájékoztatást kért a leendő 
m unkahelyekről, iskolákról.

Felm erült a  tanárszakosok 
szakmai gyakorlatának ellent
mondásos helye és szerepe a 
képzésben, jó lenne, ha a nyári 
táborokban a nevelési m unkát 
elfogadnák szakmai gyakor
latnak is. Szabó Éva szerint 
szükség lenne m ár negyedik
ben szorosobb kapcsolatot ki
építeni az iskolásokkal, Pável 
Magdi pedig kifogásolta, hogy 
a tanárszakosok m iért nem 
kapnak közgazdász diplomát.

Juhász elvtárs, a pedagógiai 
tanszék vezetője a tanárszako
sok kérdéseire reagálva el
mondta, hogy a nyári, szakmai 
gyakorlatok funkciója az, hogy 
a  legfrissebb inform ációkat ad
ja a diplomadolgozathoz, s a 
tanszék törekszik is arra, hogy 
a funkciójának eleget tegyen. 
Ami a tábori nevelési m unka 
szakmai gyakorlatként való 
elfogadását illeti, ezen érde
mes elgondolkozni.

Cukor Eszter a szám ítás- 
technikai képzést elemezte; 
elmondta,, hogy az ilyen jelle
gű alternatív  tárgyak és szak- 
szemináriumok választéka
igen kevés. A szám ítástechni
kai program  keretében az 
egyetem külön pénzügyi kere
te t kapott, amelynek nagysá
gáról és felhasználásáról sem
m it nem tudunk. Tény azon
ban az, hogy a gépi fu tta tásra 
még azoknak sincs meg a kel
lő lehetőségük, akiknek pedig 
ez lenne diplom am unkájuk 
lényege.

Szuhay elv társ a vitát ösz- 
szefoglalva hangsúlyozta, hogy 
az itt elhangzottak csak egy 
részére kíván azonnal reagál
ni.

A nyelvoktatásnál feltétle
nül szükséges a fejlesztés, 
akár anyagi áldozatok árán  is 
— m ondta a dékán. A KK- 
munkákból mindenre nem 
juthat, ezért m ind állam i, 
mind KISZ-részről nagyobb 
takarékosságra van szükség. 
A képzés korszerűsítésnél a 
nyelvkérdés és a blokkok 
kapcsolata még nincs végleg 
rendezve, erre az áprilisi ta- 
nácsü’ésen kerül sor. ahol a 
KISZ is kifejtheti véleményét.

S. Z.
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Mit és hogyan képviseljen a \9
Az egyetemen a diákképvi

seleti rendszer úttörői az egye
temi tanács, illetve a  kari ta 
nácsok hallgató-tagjai voltak. 
Az ő ténykedésük tapasztala- 
latai tá rták  fel azt a tényt, 
hogy az általuk  felvetétt prob
lém ák igen jelentős része tan 
széki szinten jóval gyorsab
ban, egyszerűbben és haté
konyabban megoldható. Így 
került egyre inkább előtérbe 
a  tanszéki képviseleti rendszer

(TKR) kiépítése szükségszerű
ségének gondolata. A TKR — 
kísérleti jelleggel és egy éven 
keresztül még csak az ipari 
karon — az 1973/74-es tanév
ben kezdett funkcionálni. Az 
azóta eltelt három, év alatt 
bebizonyította életképességét 
azzal együtt, hogy a gyakorlat 
során nagyon sok, még meg
oldásra váró problém a került 
napvilágra.

K é z i k ö n y v  a  k é p v i s e lő k n e k

A z egyetemi diákképviseleti 
rendszer sajátossága a képzé
si idő, illetve azon belül is a 
szakosodás m iatt meglévő igen 
nagyfokú fluktuáció. Egy-egy 
tanszéki képviselő legfeljebb 
két-három  éven keresztül lá t
ja  el feladatát, de ha felsőbb
évest választanak képviselő
nek, előfordul, hogy m ár egy 
év elteltével más veszi ót 'a 
stafétabotot. Ezért rendkívül 
fontos, hogy a képviseleti 
m unka egységes elvek szerinti 
irányításával, a képviselő sze
m élyének megfelelő kiválasz
tásával és felkészítésével biz
tosítsák a folytonosságot és a 
m unka színvonalát.

Hőgye M ihály (a K lSZ-bi- 
zottság tanulm ányi felelőse): 
Egy-egy karhoz tartozó képvi
selők m unkáját a kari képvi
seleti tanács (KKT) irányítja. 
Hogy a  m unka mindenhol 
egységes szempontok szerint 
történjék, tavaly elkészítettük  
a képviselők kézikönyvét, 
am ely e feladat ellátásához

szükséges tudnivalókat tartal
mazza. Részletes munkaköri 
leírást és módszertani ú tm uta
tást ad az újdonsült képvise
lőnek, de a tapasztaltabbak 
szám ára is használható, össze
foglaló útm utató. A kézikönyv  
m ellett reszortképzéssel is 
igyekszünk segíteni.

Noha igyekszünk mindenben  
megfelelő, és a KKT, illetve 
a kari tanácstagok által állan
dó, folyamatos támogatást 
nyújtani, és egységes irányí
tást biztosítani, kétségtelen, 
hogy a képviselő személyisége 
nagym értékben befolyásolja 
azt, hogy egy-egy tanszéken  
hogyan valósul meg a képvi
selet. Éppen ezért m inden 
képviselőnek feladata legalább 
félévvel tervezett lemondása 
elő tt megfelelő „utódot” keres
ni m aga helyett — a  jelölt 
személyét a kari vezetőségnek 
is el kell fogadnia, hiszen 
„hivatalosan” ez a testület ne
vezi ki a képviselőt. Ez a 
rendszer általában  bevált.

K é p v i s e lő v á l a s z tá s  — ú t r a v a l ó v a l

Sípos Péter (az általános ka
ri K K T  vezetője): Azért ne
héz a feladat ellátására legin
kább alkalm as személyek ki
választása, m ert egyelőre az 
em berek még nem  tulajdoní
tanak kellő fontosságot a kép
viseleti m unkának. Ügy is fo
galm azhatnánk, hogy a moz
galmi munka hierarchiájában 
ez valahol a  sor végéfelé he
lyezkedik el. Így sajnos elég 
gyakran áll elő olyan helyzet, 
hogy a javasolt szem élynek  
más funkciójáról kell lemon
dania emiatt, vagy éppen e 
más funkciója m iatt nem  vál
lalja a képviselői m unkát, 
vagy — m indezek m iatt nem  
a szakmailag, politikailag és 
emberileg is legalkalmasabb 
személy lesz a képviselő. Be
lejátszik ebbe a sok adm iniszt
rációtól való félelem is. Ko
rábban valóban a  szükséges
nél több írásbeli feljegyzést 
jelentést kellett készíteni a 
képviselőknek, a gyakorla* 
során azonban ezek számát 
m inim álisra redukáltuk, a tan 
tárgyértékelésekre, illetve a 
tan ár véleményezésekre szo
ríto ttuk  vissza. A nehézségek 
ellenére az általános kari kép
viselőknek legalább kétharm a
da nagyon -v lelkiismeretesen, 
pontosan és jól is végzi m un
káját, csak néhányan veszik 
könnyebben e feladatukat.

Ezek u tán  nézzünk meg 
konkrétan is egy „képviselő- 
választást” és azt, hogy m i
lyen útravalóval lá tják  e l az 
új embert.

Mülhauser Magdolna (111. 
évfolyam  tanár „A ”, pg tan
széki képviselő): Amikor ta
valy a végzős képviselő helyé
re  ú ja t kellett keresni a cél
szerűség úgy diktálta, hogy 
lehetőleg a  tan ár „A”-sok kö
zül kerüljön ki az új képvise
lő is (mi vagyunk legtovább, 
legszorosabb kapcsolatban a 
pg tanszékkel), és lehetőség 
szerint alsóbb éves legyen, 
hogy hosszabb időn keresztül 
láthassa el ezt a feladatot. 
Ezek a  követelmények ránk, 
az akkor még II. éves tanár 
„A”-s csoportra irányították a 
figyelmet. Az én személyem 
körül felm erültek bizonyos 
problém ák: szervezőtitkár
voltam az alapszervezetünk
ben, középiskolákban dolgoz
tam, ami szintén elég rend
szeres elfoglaltságot jelentett 
számomra. Ez utóbbit meg 
akartam  tartani, ami talán  
érthető is, hiszen tanár le
szek. Így különböző viták, 
egyeztetések után leadtam  a 
szervezőtitkári funkciómat, s 
m iután a csoportom javasolt 
a képviselői m unkára, a kari 
vezetőség elfogadta a  javas
latot, és a tanszéken sem me-

Készülődés az ideológiai konferenciára
(Folytatás az 1. oldalról)

jobban ki tudjuk dolgozni, ak
kor az eredm ényeket fel tud
juk használni az oktatásban, 
a  tananyagírásban.

A tanácskozás előkészítésé
ben

4 tanszék — a filozófia, 
tudományos szocializmus 
a pg. és a népgazd. terv 
tanszék — vállalt aktív 

szerepet
és a fő referensek is ezekről 
kerülnek ki, a megtárgyalás
ra  kerülő tém ák is körvona
lazódtak.

Ezek szeriint
Kiss A rtur elvtárs „A fej
le tt szocializmus metodoló
giai problémáiról ta rt elő
adást. Szarvas László elv
tá rs „A fejlett szocializ
mus kérdései a kommu
nista és m unkáspártok do
kum entum aiban” címmel 
készíti a referátum át. Pol
ler Im re elvtárs foglalko
zik a társadalm i struk tú
ra, az osztályviszonyok, a 
hatalom  kérdéseivel a „A 
fejlett szocialista társada
lom és politikai vonatko
zásai” című előadásában.
A fejlett szocializmus ha
zai építésének közgazda- 
sági vonatkozásaival Sza
bó Kálmán elvtárs foglal
kozik. s végül az ötödik 
referátum ot Kovács Géza

elvtárs készíti „A fejlett 
szocialista társadalom  és 
az ú j minőség” címmel, 
amelyben a komplex jövő
kutatás szempontjából 
vizsgálja m ajd a problé

m át.,
A pártszervezet ágit. prop. 

bizottsága úgy határozott, 
hogy a  konferenciát szűk, de 
nem zárt körben rendezi meg, 
ügyelve arra, hogy a  tanács
kozásnak m unkakonferencia 
jellege legyen. Ennek érdeké
ben a referátum okat előre ki
osztjuk a m eghívottaknak és 
az előadók rövid bevezetője 
után rögtön sor kerülhet a vi
tára, véleménycserére. A bu
dapesti és a kerületi pártszer
vezetektől külső vendégeket 
is hívunk.

Természetesen’ ez a konfe
rencia nem a rra  vállalkozik, 
hogy meghatározza a fejlett 
szocializmus kritérium ait. Ez 
nem lehet egy egyetemi párt- 
szervezet feladata, mégcsak 
nem is magyarországi prob
léma. Éppen ezért ez a ta
nácskozás csak a rra  vállalko
zik, hogy segítse az elméleti 
tisztázást olyan kérdésekben, 
am elyekről m ajd szó esik, és 
amelyeket fontosnak tartunk, 
és szeretnénk a  konferencia 
anyagát később az egyetemi 
pártoktatásban is felhasznál-

rü lt fel személyem ellen sem
mi kifogás — gyakorlatilag 
ezévtöl, én lettem a képviselő. 
Tavaly elődömmel együtt n.ár 
részt vettem  egy tanszéki ér
tekezleten a ' pg tananyag v i
táján. A kkor kaptam egy kis 
ízelítőt ebből a munkából és 
be is m utattak néhány em 
bernek, m int leendő képvise
lőt. Ezenkívül elődömtől kap

tam egy kétoldalas kis ú tm u
tatót, amiben összefoglalta 
számomra a legfontosabb tud
nivalókat, és sok hasznos dol
got találtam a képviselők ké
zikönyvében. Az idén tanszéki 
értekezleten még nem voltam, 
de a tanszékvezető helyettessel 
Szamarasz Oresztésszel már 
megbeszéltünk néhány dolgot, 
beindítottuk a  munkát.

j \  t a n s z é k e n  i s  m ú l i k

A  tanszéki képviseleti rend
szer jó működéséhez nemcsak 
az szükséges, hogy a hallgatók 
igyekezzenek a legmegfelelőbb 
sem élyekkel felelősségteljes, 
kom oly m unkát produkálni, 
hanem azt is, hogy a tanszé
kek  is komolyan fogadják a 
hallgatók törekvéseit és meg
próbáljanak ők is építeni a 
TK R adta lehetőségekre. Néz
zük meg hogy állunk ezen a 
téren.

Hőgye Mihály: Eddig elég 
eltérő véleményeket hallottam. 
A  hozzáállás ugyanúgy 'függ a 
hallgatók közeledésétől, m int 
a tanszéktől. A néhol fellelhe
tő  passzív ellenállást nem sza
bad egyértelm űen csak a  tan
szék hibájául felfogni.

Szerintem  sok m inden azon 
múlik, hogy egy képviselő 
m ennyire érzi m agáénak ezt 
a  területet, mennyire tud ak 
tívan hatni társaira, véle
ményeket kérni és így közös 
véleményt képviselni. Mint 
m inden képviseletnél itt is 
meg kell lennie a jó szemé
lyes kapcsolatnak.

Barna Gyula (a közlekedési 
tanszék vezetője): A  képvise
lő személye azt hiszem a  hall* 
gatók szempontjából fontos, 
hiszen nyilván nem mondják 
el akárkinek a problém áikat, 
csak annak, akiben megbíz
nak. Ugyanakkor az is tény, 
hogy akit a tanszéken is úgy 
ismernek, hogy egy értelmes, 
szakmai elhivatottsággal is 
bíró, komoly és megbízható 
hallgató, azt képviselőként is 
szívesebben és komolyabban  
fogadják el, m int például egy 
mindenbe belekapó hullámzó

eredményeket produkáló diá
kot.

Rolek Ferenc (IV. évfolyam, 
népgazdterv. szakos, matema
tika tanszéki képviselő): 
Amikor egy éve, képviselői 
pályafutásom at kezdve bem u
tatkoztam  a tanszékvezetőnél, 
úgy igyekeztem vázolni az el
képzeléseimet, hogy ez a kép
viseleti rendszer kétoldali in
form áció-áram lást igyekszik 
megvalósítani. Nemcsak a 
diákoktól, a tanszék felé, ha
nem fordítva is. Ez utóbbiból 
sajnos semmi sem lett, a tan
szék gyakorlatilag semmiben  
nem épít rám. Kapcsolat csak 
akkor van közöttünk (rajtam  
keresztül a tanszék és a hall
gatók között), ha valamilyen, 
a diákoktól jövő problémával 
felkeresem őket. Ilyenkor na
gyon készségesen fogadnak, ha 
egy mód van rá  el is intézik 
az ügyet, de hogy valamiféle 
m unkába bevontak volna, 
vagy meghívtak volna egy 
tanszéki értekezletre, ha va
lamilyen diákokat is érintő 
dologról volt szó (gondolom 
ilyen m ár előfordult azóta) 
vagy akárcsak valami infor
máció továbbítására megkér
tek volna — ilyesmi még nem 
fordult elő. Ez nagyon rossz, 
m ert így én is éppúgy csak k í
vülről látom a tanszéket, m int 
bármely más hallgató (legfel
jebb valamivel többet látok 
belőle) és ezért nem  is tudom  
igazán felmérni, hogy m it is 
tehetnék én, m in t tanszéki 
képviselő  a m atek tanszéken, 
azon kívül, hogy segítek elin
tézni néhány kisebb problé
mát.

I n f o r m á c i ó 1
— a  k é p v i s e l e t  a l f á j a  é s  ó m e g á ja

A  , jó képviselői m unka leg
fontosabb tényezője az in for
máció. Oktatással, oktatókkal 
kapcsolatos vélemények, in 
formációk begyűjtése, szelek
tálása alkalm asint ellenőrzése, 
rendszerezése, m ajd továbbí
tása, a visszajelzések közvetí
tése, a  képviselő legfontosabb 
feladata. Megfelelő inform á
ciók hiányában jó  képviseleti 
m unka elképzelhetetlen. Mint 
a mozgalmi m unka egyéb te 
rületein is az információáram
lás azonban akadozik időn
ként és helyenként.

Hőgye Mihály: A z  eddigi 
két év során úgy tűnik, hogy 
a képviselők és a tanszék, va 
lamint a képviselők és a hall
gatók közötti információáram
lás az a kritikus pont, ahol 
előbbre kell lépni. A nyári tá 
borban is szóba került a ta 
nulm ányi felelősök és a kép
viselők munkamegosztása. Ezt 
karonként különbözőképpen 
próbálják megoldani. Az álta
lános karon vezettek be egy 
olyan szisztémát, m elynek lé
nyege, hogy havonta találkoz
nak a tanulm ányisok és a 
képviselők, s kicserélik .ta
pasztalataikat. így a képviselő 
csoportvéleményeket kaphat a 
tanulm ányis révén (ha a ta- 
nulm ányis készül a beszélge
tésre, előzőleg kikéri társai vé
leményét az éppen aktuális kér
désekről, és begyűjti problém ái
kat) és ugyancsak a tanulm á
nyis révén tanszéki visszajel
zést továbbíthat a képviselő 
az érdekelt csoportokhoz. A  
kereskedelm i karon szakon
ként v a n . külön képviselet, a 
szakbizottságok a  felelősek 
érte.

Ugyancsak a jó információ- 
áramlást hivatott elősegíteni a 
borítékos rendszer. A KISZ- 
bizottság melletti falrészen 
karonként minden képviselő 
neve, és működési területe 
(tanszéke) m egtalálható egy-

E g g é t t í ,  t e s t ü l e t i ,  
v n g g  c s o p o r t v é l e m é n y

A képviselőnek a tanszéken  tud ja kifejteni, vagy testületi 
társai vélem ényét kell kifeje-  (pl. KKT) állásfoglalást tol- 
zésre juttatni. Ha m unkáját mácsol. Egyik esetben sem va- 
érdektelenség övezi, a tanszé- lósíthatja meg a TRK célkitű- 
ken csak egyéni véleményét zéseit akár a képviselő szemé

lyi hibájából történik így, 
akár a hallgatók politikai ér
dektelenségéből, illetve egyéb 
okok m iatt közönyösségéből. 
De ha csoportvéleményeket 
tolmácsol is a  képviselő, 
szám talan kérdés m erül fel.

Szamarasz O resztész (pg. 
tanszék, tanszékvezető helyet
tes): Minden csoportban van
nak bizonyos élenjárók, illet
ve sok esetben inkább hang
adó hallgatók. Előadódik, hogy 
ők a sa já t vélem ényüket cso
portvélem ényként állítják  be, 
s  a  csoport — különböző 
okoknál fogva —, nem  tilta 
kozik az ellen, noha nem  m in

denben értenek egyet. Ezt is 
figyelembe kell vennünk, 
amikor hallgatói véleménye
ket kapunk. Azt is, hogy a vé
leményeket röviden írásba 
foglaló egyén személyisége is 
óhatatlanul belejátszik ezek 
kialakulásába. Hiszen az, hogy 
mi milyen súllyal szerepel, 
m it em el ki, m it vél kevésné 
fontosnak, elhanyagolhatónak, 
az elhangzottakból, az függ az ő 
érettségétől, átfogóképességé
től. Éppen ezért kritikusan 
kell nézni ezeket a vélemé
nyeket, ami sem m it nem  von 
le  fontosságukból.

D iá k o k  — t a n á r o k r ó l , t a n a n y a y r ó l

egy borítékon. Ezekbe a borí
tékokba bárki bedobhatja a 
m aga levélkéjét, amiben véle
ményét, észrevételét közli, 
vagy valam ilyen problém ája 
elintézéséhez kéri a képviselő 
segítségét, sőt személyes tá- 
lállkozót is könnyen megszer
vezhet levelezéssel, ha úgy é r
zi, csak szóban lehet megbe
szélni a dolgot. Az információ 
beszerzésére, továbbítására 
több csatorna á ll tehát ren 
delkezésre. Mégis nagyon kü
lönböző a rendszer működő- 
képessége.

Ferenci Tibor (IV. évfolyam  
népgazdterv szakos, népgazd
terv tanszéki képviselő): Egy 
éve végzem ezt a m unkát, de 
az első levél, am it a boríté
komban találtam  az volt, am i
ben te  írtad, hogy beszélni 
szeretnél velem. Sem a boríté
kon keresztül, sem egyébként 
nem  keresett még föl senki, 
sem m ilyen problémájával, 
legfeljebb egy-egy értekezle
ten, „ha már itt vagy, elmon
dom ” — alapon m ondtak egy
ké t dolgot. A z  ok, gondolom 
abban keresendő, hogy nem 
tanultak  meg élni az emberek 
az ilyen lehetőségekkel, m int 
a TKR. Talán nem is érdekli 
őket, hiszen az oktatás során 
nem  valami sok problém aér
zékenységet oltottak beléjük. 
Ennek a mostani érdektelen
ségnek a feloldására az lenne 
a legjobb, ha szórványos meg
jegyzéseiknek, véleménynyil
vánításaiknak eredménye len
ne.

Mülhauser Magdolna: Meg
lepően sok levelet találtam  
már a borítékomban. Ami ér
dekes —, és úgy gondolom na
gyon jó — sok dicséretet ta r
talmazó levél is érkezett mind 
csoportoktól, mind egyénektől. 
Persze más jellegű cédulákat 
is kaptám , de érdektelenségre 
semmiképpen nem panasz
kodhatok.

A képviseleti m unka két 
nagyon fontos területe a tan
anyag-értékelés, és az oktatók  
véleményezése. Hogyan látják  
az oktatók a hallgatók e téren 
végzett m unkáját.

Barna Gyula: Tavaly került 
sor a közlekedés szak tan
anyagának kom plex vizsgála
tára. Ebben a hallgatók is 
részt vettek. Meg kell monda
ni nagyon , lelkiismeretesen és 
éretten csinálták. A  képvise
lők valóban csoportvélemé
nyeket gyűjtöttek össze és 
hoztak a vitára, megmozgatták 
a nallgatókat.

Molnár László (a piackutató 
és piacszervezési tanszék ve
zetője): Júniusban kaptam
meg néhány csoporttól a tan á
ri véleményezéseket. Többnyi
re pozitív dolgot írtak le a 
diákok, néhány apróbb észre
vétel volt, de ezeket is úgy 
csomagolták, úgy voltak m eg
fogalmazva, hogy a tanárok 
inkább kedves gesztusnak 
fogták fel, azt hiszem túl nagy 
jelentőséget nem  tulajdonítot
tak neki. A  diák az évek fo
lyam án m inden tanáráról ki
alakít valam ilyen véleményt, 
ezeknek az összegzése nagyon 
nehéz, meg talán  nem is kell. 
Ezek a vélemények lassan 
úgyis átm ennek a köztudatba, 
m indenki tudja, hogy X. elő
adásai milyen érdekesek, míg 
Y. enyhén szólva kisebb sike
reket é r  el ezen a téren. A ta 
n á r  is tüdja, a d iák  is tud ja 
anélkül, hogy ilyen formális 
elemekkel ennek racionális 
m értékét túlfejlesztenénk.

Szamarasz Oresztész: Az ok
tatók m últ félévi m unkájával 
kapcsolatos véleményeket 
most kaptam  meg a képviselő
től. Sajnos ezek az anyagok 
akkor készülnek el, am ikor — 
legtöbb esetben — a véle
m ényt adó csoport és a véle
ményezett oktató kapcsolata 
m ár megszűnt, sőt sokszor a 
csoport is felbom lott m ár a 
szakosodás m iatt. így a hall
gatóknak az az igénye, hogy 
visszajelzést is kapjanak, ne
hezen teljesíthető. Sem a tan 
székvezetőtől, sem a képvise
lőtől nem várható  el, hogy 
mind a 26 csoportnak a nyo
m ába eredjen. Mi ezt úgy 
próbáljuk megoldani, hogy a 
tanárok keresik fel a csopor
tokat, és megbeszélik velük, 
hogy m iért, m iben értenek 
egyet, és miben nem, tisztáz
zák az esetleges félreértéseket. 
M indenesetre ez utal a képvi
seleti m unka egyik gyengéjé
re —, időbeli rugalmatlansá
gára. Még egy megjegyzés ez

zel kapcsolatban. A  vélem é
nyezések úgy készülnek, hogy 
az illető oktató nincs jelen e 
megbeszélésen. Szerintem ez a 
dem okratizm us h iányát jelen
ti és nem is jó így. Biztos va
gyok benne, hogy árnyaltáb- 
bak, alaposabbak, érettebbek  
lennének ezek a vélem ények, 
ha az oktató jelenlétében be
szélnék meg munkáját. M ind
ezek ellenére a vélemények 
többsége alapos. K is részük 
olyan, hogy egyik vagy másik 
irányba eltolódik. Vagy zömé
ben negatívum okat emleget, 
vagy valóságos dicshimnuszo
kat zeng az illető tanárról. Ez
zel kapcsolatban jegyzem meg, 
hogy tanszékünk összetételé
ből eredően is m erem  állítani, 
olyan oktatónk nincs, akinek 
tevékenységével kapcsolatban 
csak negatívum okról lehetne 
beszélni. Mi m inden esetben  
m ebeszéljük ezeket az anya
gokat az érintett oktatókkal, 
m ert az az elvünk, hogy ha 
egy kritikában csak 5 száza
léknyi igazság van, már az is 
érdemessé teszi arra, hogy 
foglalkozzunk vele. Olyan eset 
egyébként még nem fordult 
elő, hogy az ilyen véleményt 
kapó oktató teljes egészében 
visszautasította volna a k riti
kát, ha egyes pontjaival nem 
is érte tt egyet.

A m ásik túlzás a csak pozi
tív vélemény. Ezzel nem azt 
akarom  mondani, hogy a hall
gatók m orogjanak akkor is, ha 
nincs semmi problém ájuk, de 
ilyenkor a továbblépés lehető
ségét kell keresniük. Azt, 
hogy hogyan lehet még jobbá 
tenni az oktatást. Még egy 
problém át látok ezeknek a vé
leményezéseknek a készítésé
nél. Nem egységes szempon
tok alapján értékelnek a cso
portok. A z  egyik csoport mód
szertani kérdésekre helyezi a 
nagyobb hangsúlyt, a másik 
inkább azt vizsgálja, az okta
tó mennyi pluszt ad a tan 
anyaghoz stb. így nem  elég 
árnyaltak és sokrétűek a véle
mények. Mindezek ellenére 
fontosak, m unkánk m egítélé
sének egyik lényeges elemét 
képezik szám unkra is, ha né
mi kritikával is fogadjuk őket. 
Hadd tegyem még ehhez hoz
zá, hogy egy oktató szám ára 
nem létezik annál nagyobb el
ismerés, annál jobb érzés, mint 
ha a hallgatói elégedettek ve
le, értékelik a m unkáját. K i
em elném ebből a 'szem pont
ból Farkas Péter nevét, aki 
m éltán nagyon népszerű hall
gatói körében, m ert szívét- 
lelkét beleadja az oktatásba.

i l / i i i í í í ' i i  a z o n  m ú l i k . . .

A TKR-ről folytatott beszél
getéseink során felvetődött 
még néhány probléma. Főként 
az oktatók figyelmeztettek a r
ra, hogy a TKR nem pótolhat
ja az oktatók és hallgatók 
kapcsolatának egyéb formáit, 
viszont erősítheti azokat, pél
dául a hallgatók tudományos 
diákköri m unkára való ösz
tönzésével.

Ugyancsak az oktatók jelez
ték, hogy a képviseleti m unka  
minőségében nagy különbség 
van az első 'évfolyamosok és a 
felsőbb évesek között. A  pg. 
tanszéken például még nem is 
jelentkezett az elsős képviselő, 
noha m ár csaknem  két hónap 
eltelt a félévből. Ez a rra  utal, 
hogy fokozottabban kellene 
törődni az elsős képviselőkkel, 
segíteni őket. Igaz, erre van 
k ialakíto tt szervezeti forma; 
az egy tanszékhez tartozó 
képviselők közül van egy ve
zető képviselő az, akinek 
szakvezető tanszéke az illető 
tanszék. Az c feladata a töb
bi képviselő m unkájának ösz-

szefogása, segítése. Az itt meg
szólaltatott képviselők közül 
azonban egyikük sem tudott 
erre  vonatkozóan semmi 
konkrétum ot mondani noha, 
valam ennyien vezető képvise
lők. Tehát itt szükség lenne a 
feladatok pontosabb m eghatá
rozására, a vezető képviselői 
m unkakör alaposabb körülha
tárolására.

összegezésül m egállapíthat
juk, a TKR nagyszarű keretet 
nyújt az egyetemi, hallgatói 
dem okrácia kiszélesítéséhez. 
Noha, a kezdetektől sokat lép
tünk előre, a keret nyújtotta 
lehetőségek még koránt sin
csenek teljesen kihasználva. 
Meg kell tanulnunk élni a de
m okráciával és újabb lehető
ségek megterem tésével tovább 
szélesíteni, mélyíteni a tanszé
ki képviselet rendszerét. Min
den azon múlik —, mondta 
Szamarasz Oresztész — hogy 
milyen lelkesen, mennyi kez
deményezőkészséggel és fris
seséggel nyúlunk a témához.

Földes Péter—Nagy Katalin
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P R E M I U M
Bemutató előtti vetítés az egyetemen

Szentes Tamás:

A z elmaradottság és fejlettség 
dialektikája

a tőkés világgazdaságbanA z elm últ héten a premier 
előtti vetítésben élénk ér
deklődés m ellett m utatták be 
a Premium című ú j szovjet 
film et a IV. előadóban. A 
vetítés, am elyet a szakszerve
ze t szervezett meg az egyete
m i dolgozók részére, élénk ér
deklődés kísérte és szenvedé
lyes vitákat váltott ki. Mint 
ismeretes, az ú j szovjet film  
színpadi változatát a napok
ban m utatta be a Nemzeti 
Színház társulata és a darab
ról, illetve az előadásról előző 
szám unkban elemző kritikát 
közöltünk. Most az önismétlés 
elkerülése és a kép teljeseb
bé tétele érdekében részlete
ke t közlünk a szerző, A lek-  
szandr Gelman és a rendező, 
Szergej M ikaelján a darabbal 
és a film m el kapcsolatos in 
terjúiból.

A  Cinema című francia lap 
M ikaeljúnnal készített inter
jú t:

KÉRDÉS:
Most m utatnak be Francia- 

országban először olyan szovjet 
film et, amely a párt és a gaz
dasági terv termelésben betöl
tött szerepére kérdez rá. A  
szovjet filmgyártásban m ilyen  
helyet foglal el ez a mű?

M IK AELJAN :
Egy szovjet polgár számára 

ez egészen hétköznapi film. 
Film jeink m indig aktuális 
kérdésekkel foglalkoznak. A 
nép küzdelm ét akarják be
m utatni. S végül is a Prémium  
témája sem más. A z viszont 
igaz, hogy ez a produkció az 
átlagosnál nagyobb figyelmet 
váltott ki.

KÉRDÉS:
Vajon miért?
M IK AELJAN :
Hasonló témájú m űvekben  

általában túl sok a kép a vas
olvasztásról. A  Prémiumban  
pedig semm i más nincs, csak a 
szereplők és a probléma. Va
lóban, az em berek lelkére 
akartam  hatni. Nem  töreked
tem  hatásos rendezésre. Ta

lán ezért kavart nagyobb port 
a többinél.

KÉRDÉS:
. . .  ez a film  formájában a 

nyugati m űvekre hasonlít. 
Valószínű, ennek köszönhető, 
hogy a film nek az átlagosnál 
nagyobb sikere van Franciaor
szágban.

Gyakori módszere ez a ren
dezői stílus a többi szovjet 
fűm ben?

M IK AELJAN :
A  m űvészetben csak égető 

kérdések vannak. Égetően fon
tos ennek a film nek a témája  
is. M ert az ember felelősségét 
vizsgálja önmagával szemben 
a társadalom és a párt előtt.

Alekszandr Gelmant, a film  
és a színdarab íróját a bem u
tató és a '  nem zetközi siker 
után Leonyid Brezsnyev is fo 
gadta. Gelman ma m ár az 
úgynevezett „termelési írók” 
legsikeresebbjének számít és 
több darabja is fu t a színpa
dokon. A z itt következő be
szélgetést a Szovjet irodalom 
1976/8. számából ve ttü k  Gel
m an írókollégájával Dvorec- 
kij-jel beszélgetett.

DVORECKIJ:
Példának okáért nekünk

„termelési íróknak" igazán 
nincs okunk a panaszra a 
m unkakörülm ényeinket ille
tően. Támogatnak m inket. 
Néha úgy elhalmoznak, hogy 
az m ár-már kínos az írókol
legák előtt.

GELM AN:
Ez h elyes....

DVORECKIJ:
Üvegházi körülm ények kö

zött élünlS és ez rossz. A  kri
tikusok, megesik, csakis a té 
maválasztást dicsérik. S időn
ként nagyon elnézően nyilat
koznak a m űvészi értékről.

GELM AN:
Szeretnék pontosítani: az 

irodalomban és a m űvészetben  
az ábrázolás valósághűségének 
fokát gyakran úgy kezelik, 
m int a művésziség szinonimá
ját, holott ez nyilvánvalóan  
nem  ugyanaz. Szerintem  a 
Prémium című film  sikere el
sősorban a forgatókönyv alap
já t képező problémák életsze
rűségének köszönhető . . .

DVORECKIJ:
Folytatom. A zt akarom  

mondani, hogy a m i m űhe
lyünkben is vannak sikerek és 
selejtek . . .  Például a színház
ban jónéven veszik, ha re
pertoárjukban szerepel néhány 
a mai gyárról vagy faluról 
szóló színmű, függetlenül azok 
m inőségétől. . .  Rossz darab
hoz a színház néha „áru- 
kapcsolással” szerez nézőt. Ez 
a m i selejtünk. De selejt 
származhat másból is. A  ren
dezők időnként a szó szoros 
értelmében előírják, vagy k i
húzzák szövegeinket a szín
házban és a filmgyárban, el
torzítva ezáltal a szerző gon
dolatait. Ezért szeretném m eg
kérdezni öntől, aki több film 
forgatókönyvet is írt már, s 
darabokat is;' van-e különbség 
a színházban és a film nél a 
szerzői elgondolás megvalósí
tásához való viszonyban?

GELM AN:
Hogyne, én úgy érzem, a 

színházak több tisztelettel ke
zelik az em ber m unkáját. 
Például Tovsztonogov . . .
Egyetlen soromat sem változ
tatta meg. Ezt m inden esetben 
én tettem.

közösség, a  „csapat” játékától 
produkált energiákat. Csakis 
így lehetett, hogy az előadás 
szervesen totális színházat va
lósított meg (hang, látvány, 
intellektus), hogy m inden 
helyzet igazi és egyértelm ű 
volt, hogy m inden színpadi 
elem  m aradéktalanul szolgál
ta  Ljubim ovot és persze a 
színészeket is abban, hogy já 
tékuk hitele, igazságuk meg
dönthetetlen legyen.

|V |i ez az általam  am i-nél- 
1TJ kül-ninccsé kikiáltott 

rendezői koncepció? Az alap
helyzet, az egész előadás á l
ta l kim ondott alaptétel: Dánia 
börtön. Mit tegyen egy becsü
letes, gondolkodó és halandó 
em ber? Ez Ham let kérdése. 
Emögött, ebből kibontva a  fő 
dilemma, a mai ember, L jubi- 
mov és egyúttal a néző kér- 
dése-keresztje: „Mi az ember, 
/  Ha drága idején ve tt fő  ja 
va / Alvás, evés csak? Nem  
több, m in t barom.” Hamlet 
gondolkodik és cselekszik (és 
ha sehol máshol, de itt  m in
denképpen meg kell em líteni 
a H am letet alakító  Viszockij 
artisztikusan következetes ala
kítását). Ljubim ov és Viszoc
kij úgy irányítják  érzelm ein
ket, hogy a katarzis a megle
petésként ható siker, a nem 
rem élt találkozás, a  váratlan  
öröm hatásm echanizm usával 
é r  bennünket: felerősödik. Ez
zel a m echanizm ussal fokoz
zák Ljubim ovék a közönségre 
gyakorolt hatást. A börtön- 
Dániából, a  reménytelenségből 
remény, mélységesen hum a
nista meggyődés ér hozzánk: 
„Bizonnyal, aki ez előre-hát- 
ra /  Tekintő okos ésszel alko
tott, /  E képességet, ezt az is
teni /  Értelmet nem adá, hogy 
semmi-haszna  /  Belénk zápul- 
jon.” Ezek a szavak Hamlet- 
Viszockij-Ljubimov szájából 
potenciálisan és ténylegesen 
is többet jelentenek a ráció 
győzelmébe vetett h itnél: a 
te tt alapját.

Morcsányi Géza

A közelmúltban jelent meg 
(a Kossuth Kiadó gondozásá
ban) Szentes Tamás legújabb 
könyve. A  szerző korábbi m ű
veinek ismeretében, az olvasó 
rendkívüli érdeklődéssel veszi 
kezébe a könyvet, hiszen 
Szentes Tamás már eddig is 
jelentős m értékben gazdagí
totta a gazdaságilag elmara
dott országok problémáinak 
m arxista elemzését.

Üj könyve első részében 
Szentes Tamás behatóan elem
zi és értékeli a  gazdasági el
m aradottságra vonatkozó leg
fontosabb polgári elméleteket, 
bem utatva kialakulásukat, he
lyüket az általános közgazda- 
sági elméletekben. Ez a  m int
egy 180 oldalas elemzés — az 
elemzés értékes voltán tú l — 
már csak azért is nagyon je 
lentős, m ert a polgári elma
radottság elméletekről magyar 
nyelven még nem  jelent meg 
ilyen átfogó és ilyen alapos 
elemzés.

Könyve második részében a  
szerző m indenek előtt a tőkés 
világgazdaság fejlődésének 
történeti elemzését hdja — 
természetesen különös figyel
m et fordítva az „elmaradott
ság és fejlettség dialektikájá
ra”, vagyis a világgazdaság 
centrum-periféria viszony ala
kulására. így ju t el a  mai tő
kés világgazdaság és annak 
válsága elemzéséhez.

Ebben az általános elemzés
ben m utatja  meg, Szentes Ta
más, hogy m ilyen az elmara
dott országok helyzete a v i
lággazdaságban, m elyek leg
fontosabb társadalmi-gazdasá
gi problémáik. Különös figyel
m et fordít a  szerző az elm ara
dott országok gazdasági függé
sének, az elmaradott országok
ban keletkezett jövedelm ek
nek a külföldi tőke által tör
ténő lecsapolásártak problé
májára, valam int az elmara
dott országok torz, duális tár
sadalmi-gazdasági szerkezeté
nek elemzésére.

Ezután a  szerző m ár elvé
gezheti a Harmadik Világ or
szágainak a gazdaság külön
féle típusai alapján történő 
csoportosítását.

Végül a rendkívül alapos 
elemzés u tán  Szentes /Tamás 
m ár levonhat jónéhány fontos 
következtetést arról, hogyan 
alakulhat a jövőben a cent
rum-periféria viszony, a neo- 
kolonializmus elleni harc. 
Rendkívül tartalm as — s 
m int elméleti, m ind pedig 
gyakorlati (politikai) szem 
pontból irányadó lehet m ind
az —, am it a szocialista és a 
fejlődő országok kapcsolatai
nak elvi alapjairól ír a szerző.

Szentes Tam ás könyvének 
a következők a fő  erényei:

— a történeti és elmélet- 
történeti megközelítés és k i
fejtés (ami egy ilyen jellegű 
m űnél m inden bizonnyal az 
egyetlen lehetséges, s mégis 
oly ritka módszer);

— a problémáknak végig és 
következetesen világgazdasági

összefüggésekben való tárgya
lás;

— az a (szakirodalmunk
ban elég ritka) kettősség, hogy 
egyrészt a kérdések széles kö
rét érinti, ugyanakkor azon
ban m inden fö lvetett kérdés 
alapos és m ély elemzését 
nyújtva.

Aligha túlzás azt állítani, 
hogy az utóbbi évek egyik leg
jelentősebb magyar közgazda- 
sági könyvét írta Szentes Ta
más.

Éppen ezért (na meg m ert a  
recenzió a  Közgazdász hasáb
ja in  jelenik meg, s erről 
eszünkbe jut, hogy ezt a köny
ve t az isten sem m enti meg 
attól, hogy kötelező irodalom
má váljon) hadd tegyünk két 
bíráló megjegyzést:

— A kiadó a lábjegyzeteket 
az egyes fe jezetek végére, s 
nem a lap aljára tette. Ez biz
tos nyom datechnikai köny- 
nyebbség, de nehezítik az ol
vasást. Mivel a  szerző a láb
jegyzetekben nem csak hivat
kozásokat, hanem  értékes gon

dolatokat is közül, az olvasó 
állandóan előre-hátra lapoz 
(a könyvből a könyvjelző is 
hiányzik, tehát még azt sem 
lehet megjelölni, hol vannak 
az adott fejezet lábjegyzetei). 
Egy idő u tán  szükségképpen 
kialakul a vélemény, hogy ez 
a könyv valóban szédítő!

— arról m ár Szentes Ta
más tehet, hogy könyvében  
(hasonlóan- az eddigiekhez) 
hemzsgnek az idegen szavak 
és kifejezések, ami (különösen 
az eljövendő kötelező iroda
lomnál) fölöslegesen nehezíti 
az olvasást.

E kicsinyes megjegyzésekre 
pusztán azért lehet szükség, 
m ert egy ilyen értékes könyv
nél m inden csupán formai hi
báért is kár, s ezek egy esetle
ges újabb kiadásbein könnyen 
kijavíthatok..

Készítsünk há t a kezünk 
ügyébe egy könyvjelzőt, vala
m int az Idegen szavak szótá
rát, s olvassuk el figyelmesen 
ezt a  kitűnő könyvet!

Indul uz ipar klub!
Első program : október vé

gén (25-én vagy 26-án) Sárkö- 
zy Tamás ta rto tt előadást a 
gazdaság központi irányítása 
és a  vállalati autonómia kér
déseiről. Ezt követi november

ben egy előadás a  vállalati 
tervezésről és a piaci viszo
nyokról. Decemberben pedig 
vállalati szakem berek részvé
telével v itá t rendeznek a vál
lalati autonómia kérdéseiről.

A. T a g a n k a  M ia m ié t jó r ó l :

Színészek jöttek... és Ljubimov
1\/J it lehet és egyáltalán ér- 

demes-e valam it is írni 
egy hónap m últán egy olyan 
produkcióról, am elyet csak né- 
hányezer szerencsés láthatott, 
és am elyet megnézni gyakor
latilag nem lesz több alkalom ? 
Az előadás részletekbe menő 
elemzése m ár valóban érdek
telen lehet. Egészen m ásként 
á ll azonban a helyzet, ha 
azokat a tanulságokat próbál
juk  megfogalmazni, amelyek 
általánosnak tűnnek, amelyek 
tú lm utathatnak  a színházon és 
am elyek illusztrációja, meg
cáfolhatatlan bizonyítéka ép
pen a Taganka csodálatos 
H am letje volt.

Először is nem  kerülheti el 
az em ber figyelmét az a  szo
katlan körülmény, ahogyan a 
Taganka létrejött. Tanulm á
nyai befejezése u tán  együtt
m arad t egy fiatal színészek
ből álló „csapat”, am elynek 
tagjai hasonlóan képzelték el 
a színházat (nyilván maga 
Ljubim ov is szerepet játszott 
ebben, hiszen ő taníto tta őket), 
közös művészi céljaik voltak, 
megvolt az alap juk  arra, hogy 
— m iracule dictu — a szín
házuk közösség legyen. Hon
nan látható ez? A Hamlet tu 
domásom szerint ha t éve 
megy, de még most is olyan 
feszes és friss, m intha az el
ső húsz előadás körül já rná
nak. Ehhez m indenekelőtt á l
landóan magasszintű csapat
teljesítm ény kell — ami igazi 
közösség, az egym ásrautaltság 
tuda ta  nélkül eleve önellent
mondás. A • frissenm aradás- 
nak, a koherenciának ugyan
így feltétele az is, hogy a 
produkció a legapróbb rész
letekig kidolgoztassék, világos 
és logikus legyen m inden szi
tuáció, m inden funkció. Ezt 
persze nem csak a  közösség 
teszi (hogy mi még, arról ké
sőbb lesz szó), de a felsorolt 
követelmények biztosan nem 
teljesülnek, ha egy színház 
tagjai nem tud ják  külön-kü- 
lön és együtt is azt, hogy mi 
a céljuk a színházukkal, az

előadott darabbal, pontosan 
m it lá tnak  benne, és így to 
vább. (A Ham lettel korban 
és tartósságban a m agyar szín
padokon csak az Egy őrült 
naplója vetekedhet a maga 
több m in t nyolc évével. S m i
lyen érdekes — ezek a  mi 
m agyar deszkáink aligha lá t
tak  a közelmúltban ehhez ha
sonló tökéllyel kidolgozott, fel
épített és előadott produkciót. 
És nem jellemző-e az is, hogy 
a darab  monodrám a, így hát 
közösségről „legföljebb csak” 
a  színész, a rendező és a  d ra
m aturg  m unkájával kapcsolat
ban beszélhetünk?)

p s  L ju b im o v ..;
■L j K örübelüi egy évszázada, 

a meiningeni színház virágzá
sa óta rendező nélkül nincsen 
színház. „A rendező az a szín
házi em ber, aki kezében ta rtja  
a társu lat és a közönség testi
lelki lakatkulcsait” (Latino- 
vits). Most Jurij L jubim ov  — 
bár nem elsőként, de új mó
don — ú jra  bebizonyította, 
hogy szilárd világnézeten ala
puló, aktív, a közönséget fel
nőttként kezelő és következe
tes rendezői koncepció nélkül 
nincsen korszerű színház. (Ha
zai példaként nagyszerű d rá 
m ák koncepciótlan, éppen 
ezért vérlázítóan silány elő
adásait em líthetem  az idei 
évad eddigi bem utatói közül: 
a Széchenyit a M adáchban és 
a  Bernarda Álba h ázá t a Víg
színházban.)

Ljubim ov „m ondandója” 
vagy „üzenete” nagyobb ívű 
gondoiatrendszer,. m int ami 
egy-egy előadásba belefér, az 
ő művészete és a korábbi 
színészosztály alkotta színház
közösség itt egym ásra van 
utalva: színházuk  előtt így 
nyílnak új és művészileg ha
tá rta lan  távlatok. Visszatérve 
a Hamletre, hangsúlyozni 
kell az előadás intenzitását, 
feszültségét és ellenállhatatlan  
hatását. És nem más, m int 
éppen a rendezői erővonal 
fogta össze és rendezte el a

(Fotó: Tutsek Csaba)

„Állandó versenyfutás a z életem...
INTERJÚ DR. KONCZ KATALINNAL

D r. K onóz K a ta l in  a  m u n k a tu d o m á n y i  ta n sz é k  f ia 
ta l  ta n á rs e g é d é n e k  b e m u ta tá s á v a l k e z d jü k  ú j  s o ro 
z a tu n k a t ,  a m ik o r  is  m in d e n  s z á m u n k b a n  f ia ta l o k 
ta tó ik k a l fo g u n k  e lb e sz é lg e tn i m u n k á ju k ró l ,  é le tü k 
rő l, p ro b lé m á ik ró l.

A m ik o r  K a ti b e m u ta tá s a  m e lle tt  d ö n tö tte m , a  k e 
v é sb é  tu d a to s  e le m ek  já ts z o t ta k  k ö z re  k iv á la s z tá 
s á b a n .  É n  m a g a m  n e m  is m e r te m , a  m u n k a tu d o 
m á n y  ta n s z é k  lé te zé s é rő l is  c sa k  h írb ő l h a llo tta m . 
D e v a la k iv e l el k e lle t t  k e zd e n é m . É rd e k lő d te m , ö t
le te k e t k é r te m  m in d e n k itő l .  És a k k o r  a  s z e rk e s z tő 
ség b e n  ő t ja v a s o ltá k . „ H a  é rd e k e s  e m b e r re l  a k a ro d  
k e zd e n i, n y u g o d ta n  m e n j hozzá . De é n  e g y á l ta lá n  
n e m  is m e re m  — s z a b a d k o z ta m . É p p e n  e z é rt , m o s t 
m e g is m e rh e te d , s  m e g ism erte th e te d .* ’ H a g y ta m  m a 
g am  m e g g y ő zn i.

— A zt h iszem , m in d e n  m á s  e se tb e n  ez le n n e  az  
u to ls ó  m e g k é rd e z e tt  té m a k ö r .  N á lad  a z o n b a n  ezzel 
k e ll  k e z d e n i:  nő  vag y , k é t k is g y e rm e k  a n y ja ,  s 
e m e lle t t  e g y e tem i o k ta tó .  Ü gy g o n d o lo m , m in d  az 
e g y e tem i o k ta tá s ,  i l le tv e  tu d o m á n y o s  m u n k a , m in d  
p e d ig  a  g y e re k e k , sok . id ő t ig é n y e ln e k , s z in te  ösz- 
sze e g y e z te th e te tle n  a  k e ttő . I ly e n k o r  s zo k o tt a  nő i 
é s  fé r f io k ta tó k  k ö z ö tti tu d á s ,  is m e re ts z in t  e ls z a k a d 
n i e g y m á s tó l — a  n ő k  h á t r á n y á r a .  T e  h o g y  á llsz  
ezen  a  té re n ?

— Egyre határozottabban érzem, hogy nem 
leszek, nem lehetek egyenrangú partnere fér
fi kollégáimnak. Természetesen a  kollégáim 
m ást m ondanak, biztatnak. Idáig pezsgő éle
te t éltem, sokat olvastam, aktívan részt vet
tem a társadalm i, politikai életben, tudom á
nyos m unkát végeztem. A két gyerek — úgy 
érzem — tartós lépéshátrányt jelent. Ha na
gyok le szn e k ? ... ú jabb gondok következnek. 
Iszonyatos hátrány, behozhatatlan. Nem aka
rok panaszkodni, hiszen itt a  tanszéken m a
ximális segítséget kapok, m égis. . .  A m últ 
félév nehéz volt számomra — szakszeminá
rium, alternatív  tárgy, szakközgazdászképzés, 
szerdán pártnap, csütörtökön a kerületi párt- 
bizottságon m arxista esti egyetem, tanszéki 
kutatás, dolgozatok értékelése — ez a félév 
m ár könnyebb. Csak akkor jövök be az egye

temre, am ikor konkrét programom van, kü
lönben otthon dolgozom. E rre nagy szüksé
gem van, hiszen a gyerekek például most is 
betegek.

— M ilyen  o k ta tá s i  fe la d a ta id  v a n n a k ?

— Az elm últ tanévben Tím ár elvtárssal 
együtt csináltuk a „foglalkoztatáspolitika, 
m unkaerőgazdálkodás” című alternatív  tá r
gyat. A szakközgazdászképzés keretében elő
adásokat tarto ttam  a vállalati m unkaerőter
vezés korszerű módszerei témából. Szaksze
m inárium ot vezettem a „Vállalati m unkaerő
tervezés és munkaerőgazdálkodás” tém akör
ben. Sok m unkát jelentenek a doktori disz- 
szertációk is: a  kutatóm unka irányítása, a 
dolgozatok értékelése. Sokszor vidékről jön
nek hallgatók — rendszerint vállalatvezetők 
— konzultációkra, védésre, ilyenkor mindig 
készenlétben kell állni, s részben az ő idejük
höz alkalmazkodni, s meg kell küzdeni nagy 
helyi vállalati és gyakorlati ismereteikkel. Ál
talában intenzív oktatási form ákat alkalm a
zunk, amely rendkívül idő- és munkaigényes. 
Példaként említem, hogy az alternatív  tárgy 
keretében a hallgatóktól félév és év végén 
írásbeli dolgozatot kértünk, előre megadott 
témákból. A félév során — a foglalkozásokon 
való aktív  részvétel m ellett — önállóan ku ta t
tak, olvastak a hallgatók, s m ár m enet köz
ben rendszeresen m egvitattuk a felmerülő 
problém ákat. A dolgozatokat azután Tím ár 
elvtárssal úgy javítottuk, hogy m indent kive- 
séztünk bennük, m ondatról m ondatra halad
tunk, m indent megbeszéltünk és m egvitattunk 
a hallgatókkal. Ügy gondoljuk, hogy nem a 
m egajánlott jegy a lényeg, hanem a dolgozat 
szöveges, részletes kiemelése. Mindez renge-
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Nem panaszkodom, jól élek. 
Egyre gyakrabban engedhe
tem meg magamnak azt a lu
xust, hogy a menzán ebédel
jek.

Az utóbbi időben örömmel 
tapasztaltam, hogy figyelembe 
veszik a korszerű táplálkozás 
követelményeit. Barátom meg
számolta, hogy hány szem sült 
krumplit kapott köretként a 
rántott sertésbordához. Nem 
volt neh*z dóig».: tizenhat da
rabot számolt össze.

Elég gyakran kérek külön 
adag sült krumplit, ezzel 
egészítve ki szerény ebé
demet. Már megszoktam, 
hogy öt forintot fizetek a 
pénztárnál. Nemrég vélet
lenül megnéztem az étla
pon: 3,60-ba kerül (ne). 
Mellettem valaki dióstésztát 

eszik és csontlevest. 11,20-as 
vacsorajeggyel fizet — nem 
kap vissza belőle.

Még soha nem adtam ön- 
kiszolgáló étteremben bor
ravalót, itt más a szokás. 
Régebben az asztalon volt 

mindig sótartó, benne só. Ezt 
mások is tanúsíthatják. Ma 
már másképp van ez is. 

Nincsenek sótartók, csak 
a falra van felakasztva 
egy-egy mutatóba, gyak
ran üresen.

Gondolom, ezt könnyen meg 
lehet magyarázni, hogy miért 
nincs sótartó az asztalop? 
Nem csak azért, mert így egy 
fokkal kulturáltabb lenne az 
étkezés, hanem minden bi
zonnyal az is közrejátszik, 
hogy sok sótartót ellopnak — 
főleg a koleszosok. Egyszer ol
vastam valamit az újságban, 
leírom, hátha valaki megérti, 
mit akarok mondani? Hollan
diában — ahol gyakran esik 
az eső — a városok utcáin 
ezerszámra helyeztek el eser
nyőket. Ha valaki esernyő nél
kül megy el otthonról és el
kapja a zápor, nehogy megáz
zon. Az első időkben még el
tűnt néhány (száz) esernyő, de

aztán megállt ez a folyamat, 
sőt az eltűnt esernyők jó ré
sze is visszakerült az utcára. 
Mivel mindenkinek rendelke
zésére állt, nem volt miért el
lopni az esernyőket.

Régebben — az idősebbek 
még emlékezhetnek rá, hiszen 
csak egy éve volt ennek — ott, 
ahol az ételeket kiosztották, 
egyúttal egy tábla is lógott. 
Ezen a táblán rajta volt, hogy 
mi mennyibe kerül. Most csak 
két (2) kis papírfecni van a 
sortól eléggé félreeső helyen 
kitéVe.

Persze mi sem vagyunk an
gyalok. Előfordul, hogy valaki 
elvesz a pultról egy ételt, majd 
ahogy a sor tovább halad, rá
jön, hogy van olyan is, amit 
jobban szeret. Így aztán 

az első ételt otthagyja a 
pulton, és a másikat fizeti 
ki a pénztárnál.

A menza dolgozói pedig fél 
háromkor találják meg az ott
hagyott ételt, teleszórva mor
zsával és piszokkal — termé
szetesen ki kell dobni. Ilyen is 
van elég gyakran.

De van más is.
Aki netán egy óra után sze

retne ebédelni — lásd még: 
órarend — gyakran egyféle 
frissensült között választhat. 
(Választhat, hogy eszik-e egy
általán vagy nem.)

Szerencsére a zsibongó felé 
vezető ajtó nyitva van.

A büfé forgalma és a men
zai adagok között fordított 
arányosság áll fenn.

Az ember bekap néhány 
szendvicset ebéd után, és már 
jól is lakott.

Nem akartam senkit sem 
igazságtalanul megbántani. A 
menza is minden bizonnyal 
különböző gondokkal (munka
erő stb.) küzd. Ezért, az itt le
írtakat csak az vegye magára, 
akire tartozik. Ahogy egy 
pénztárosnő ismerősöm szokta 
mondani t tisztelet a bevétel- 
riek! ,

Földes Péter

Ipar kari diákparlament (Fotó; Petrich Ákos)

M egjegyzések
az őszi munkával kapcsolatban

Még: a  ta v a ly i  e g y e te m i k ü ld ö tté r te k e z le t  fo g a d ta  e l a z t a  h a tá 
ro z a to t, h o g y  eze n tú l a z  őszi tá r s a d a lm i m u n k á k  m in d e n  K IS Z -tag  
s z á m á ra  k ö te le ző e k  le sz n e k . A  h a tá ro z a tn a k  ta v a ly  v iszo n y lag  je le n 
té k te le n  v o lt a  v is sz h a n g ja , a m i m a g y a rá z h a tó  é rd e k te le n s é g g e l, 
e g y e té r té s s e l, de  le g in k á b b  a  h a tá ro z a t  n e m  ism e ré sé v e l. A n n á l é lén - 
k e b b  r e a g á lá s  e lőz te  m e g , s k ö v e tte  a z  id e i tá rsad a J  n i  m u n k á t.  Egy 
k is  fe lm é ré s t  v é g ez tem , s az  íg y  h a llo tt  v é le m é n y e k , v á la sz o k  fe l- 
h a sz n á lá sá v a l s z e re tn é k  p á r  m e g je g y zé s t, g o n d o la to t le írn i .  Az 
ő sz i s z ü re th e z  k a p c s o ló d o m  m in d e n h o l,  d e  sz ü k s é g sz e rű , h o g y  az 
„ e lm é lk e d é s ”  s o rá n  k ic s i t  tá g íts a m  a  k ö r t ,  á l ta lá b a n  v iz sg á lja m  
a  tá r s a d a lm i m u n k á t ,  lé t jo g o s u ltsá g á t,  é r tc lm e s s é g é t é s  a 
m i h o z z á á llá su n k a t,  ( id é z ő je lb e n  a  fe lm érésiben  k a p o t t  v é le m é n y e k e t 
c itá lo m )

A  fe lm é ré s b e n  f e l te t t  e g y ik  k é rd é s  a  tá r s a d a lm i m u n k a  é r te l
m e z ésé re  v o n a tk o z o tt .  A  le g g y a k ra b b a n  h a s z n á lt  je lz ő k , é r te lm e zé -  
z é se k  a  k ö v e tk e z ő k  v o l ta k :  ö n k é n te s ,  e g y é n e k  e lle n sz o lg á lta tá s  n é l
k ü li ,  é r te lm e s , tá r s a d a lm i cél é rd e k é b e n  v é g ze tt,  k ö z v e t le n ü l é rz é k e l
h e tő  é rd e k  (e n n e k  szü k sé g  e se té n  n e m  k e ll k ö z v e t le n n e k  le n n ie ) , r e n d 
k ív ü li  e se tb e n  v é g ze tt te v é k e n y s é g . T e rm és z e te s en , ez íg y  m é g  n e m  
k o m p le tt  m e g h a tá ro z á s ,  d e  n e m  is ez  a  lé n y e g . H á ro m  lé n y e g e s  m o 
m e n tu m á t  s z e re tn é m  c sa k  k ie m e ln i,  a m ire  a  k é s ő b b ie k b e n  tá m a s z k o d 
va« í r t r p r t l r  .  A m I  a 1 /

csak egy határozattal nem 
tudjuk elérni.

Ez a döntés nagy melléfo
gás volt. És most felmerül a 
kérdés: kik voltak azok. akik 
megszavazták. A mi képvise
lőink, azok. akiket a csoport
ban megszavaztunk, s a kari 
küldöttgyűlésről továbbikerül
tek. A mi érdekeinket kellett 
volna képviselniük. Illetve: 
nem szabad ezt így feltételes- 
módban kijelenteni. Valószínű 
képviselték' volna a vélemé
nyüket. ha pontosan ismerték 
volna a csoport álláspontját. 
De — tisztelet a kivételnek 
— nem ismerték, nem ismer
hették. Elképzelhető, hogy 
csoportjukban felvetették a 
témát, véleményt kértek — a 
válasz erre a hallgatás, érdek
telenség lehetett. Mások meg 
sem kérdezték a csoportot, is
merve az előző KlSZ-gyülé- 
sek unalmát, véleménynélküli
ségét. Ez nyomhatta rá a bé
lyegét az egyetemi küldött- 
értekezletre is (mindezt -saját 
tapasztalatok alapján írom, 
kivételek mindig akadnak — 
cáfolatukat meghallgatnám). 
Hogy ebből az állapotból ml 
a kiút, nem tudom. Minden
esetre nagyon mélyen kellene 
keresni az okokat, talán nem 
is egyetemi keretekben . . .

Ez a határozat „nem a pro
paganda erősségét, hanem hiá
nyát. az emberek társadalmi 
érdektelenségét mutatja. En
nek ad mozgásformát.” Amikor 
annyi vita folyik a KISZ po
litikai munkájáról, nevelő sze
repéről. akkor úgy oldunk meg 
egy létező, megoldásra váró 
feladatot, problémát — tudni
illik az egyetemisták munká
val való megismertetését —, 
hogy központilag előírjuk a 
részvételt. Rendben is lenne a 
dolog, ha ezeket az előírásokat 
a KISZ-tagok komolyan is 
vennék, s most a kötelezővé- 
tételkor szinte teljes lett vol
na á részvétel. A megjelenés 
azonban mást mutatott. A szü
retről való lógás nem jelen
tett nehezebb feladatot, mint

egyszerű szemináriumról való 
hiányzást, amit igazolni kell. 
„Teljesen mindegy, hogy köte
lező, vagy sem. mert aki akart 
jönni az jött. aki pedig nem, 
annak csak egy orvosi igazo
lás kérdése a dolog.” A társa
dalmi munkát ezzel a határo
zattal egy kellemetlen, kiját
szandó dolog szintjére s ü l 
lyesztettük, nemhogy nem 
győztük meg a munkát nem 
kedvelőket, de az önként el
jövök szájaízét is megkeserí
tettük.

„ .. .  ha munkára szük
ség van, némi szervezés

sel, helyes propagandával és 
érdekeltségi rendszerrel a 
mostaninál nagyobb hatékony
ságot lehetne elérni. . . ” Er
ről van szó. Szükség van a 
munkánkra? Ha igen, szervez
ni, propagálni kell, meggyőz
ni azokat, akik nem látják a 
célt, az értelmet. Igaz. nem 
vagyunk mindnyájan egyfor
mán aktívak, sokunkat nehe
zen lehet megmozgatni, de ha 
ellenállásunkat legyőző ér
veket hallunk, megadjuk ma
gunkat. Ha azonban minder
ről semmit sem tudunk, a.ké
nyelmesebb megoldást — eset
leg az itthonmaradást választ
juk. Ha pedig érré a munká
ra ténylegesen nines szükség, 
hagyjuk az egészet. A mező- 
gazdaság jelenlegi szintjét is
merve az előbbi eset áll fenn, 
lett volna helye az ismerteté
seknek. propagandának.

Tehát: munkánkra a mező
gazdaságban szükség van. Ez 
azonban a gyakorlatban na
gyon sokszor nem derült ki: 
szervezés terén az állami gaz
daságok sem múlják felül az 
országos átlagot. De lehet, 
hogy nemcsak ezzel volt baj? 
Egyszerűen nem tudtak há- 
rom-hégyszáz embert egyidő- 
ben megfelelően elhelyezni, fo
lyamatos munkával elllátni — 
erre utal az ipar kari, ált. ka
ri 'elhelyezés is. Ügy érzem, 
a gazdaság (máskor alvállala
tok, gyárak) szívességet tett 
nekünk, egyetemistáknak az
zal. hogy a körülbelül kétszáz 
embert igénylő munkát négy
száznak adta ki. Mi, diákok 
viszont úgy éreztük, hogy mi 
teszünk szívességet azzal, hogy 
kisegítjük a munkaerőgondok
kal küzdőket. Kinek van iga
za? Is-is. Mindenesetre jó len
ne egyértelművé tenni a vá
laszt.

Mire használjuk fel a 
''Síz pénzt? A helyes célmeg
határozás hatékony befolyá
soló eszköz lehet. Azt hittem, 
hogy a társadalmi munka 
iránti érdektelenség egyik for

rása az. hogy nem tudjuk mi- 
re használjuk fel a kerese
tet. Meglepő volt, hogy a vá
laszadók mintegy 65 százaléka 
helyesen jelölte meg a célt, s 
csak 20 százalék volt. aki egy
általán nem tudta. A célt 
nem ismerők gyakran hozzá
tették: „de nem is érdekel, 
nem azért jöttem el.” A fel- 
használás módját ismerők, is 
gyakran mondták, inkább a 
társaságért, mint a munkáért 
jöttek. Talán mégsem ilyen 
egyszerű a helyzet. A „test
közelbe” hozott cél meghatá
rozhatja a részvételt és a 
munka minőségét. Jelen eset
ben a kollégiumok javára fel
ajánlott rész lehetett volna ez 
az értelmes cél a kollégisták 
számára — valahogy azonban 
ez is elsikkadt. Igaz, nehéz 
úgy dolgozni, munkával bizo
nyítani érdekeltségünket, ha 
a csoport másik része semmit 
sem csinált.

Végezetül'még egy érdekes
ség: a válaszadók nagy több
sége egyértelmű igennel vá
laszolt arra a "kérdésre, hogy 
„ha nem lett volna kötelező, 
eljöttél volna?”. Sokan hozzá
tették: de csak a társaságért. 
Érdekes lenne megnézni, hogy 
az otthonmaradóknak valójá
ban mi volt az indokuk (az 
igazolásban megjelöltön kí
vül). ami őket távolmaradásra 
késztette, s kik azok. akik el
jöttek. Itt kerülne előtérbe, a 
csoport, a közösség szerepe. 
Hiába fejt ki egy kar jó propa
gandát, hiába sürgős a munka, 
ha olyan embereknek kell 
együtt dolgozniuk, akiket a 
hivatalos csoportbeosztáson kí
vül más nem köt össze, akik 
nem tudják jól kihasználni az 
együtt eltöltött időt. A hosz- 
szab b társadalmi munkák 
vonzereje pedig éppen a jő 
közösséggel együtt végzett 
munkában rejlik. Persze, csak 
ha létezik ilyen közösség. Ha 
egy csoport — vagy annak 
csupán pár tagja — jól össze
jött. nemcsak a szórakozásra, 
de a munkára is vonzzák egy
mást. S a csoportban (közös
ségben) kialakult értékrend 
jelentős mértékben meghatá
rozza a munka minőségét 
is.’ Ellenkező esetben, amikor 
„izolált” egyének képezik a 
csoportot, a pár napi „kény
szer” együttlét helyett <J 
„kényszer” otthonmaradás tűn
het jobb megoldásnak..

Kicsit hosszabbra sikerült ez 
a fejtegetés, mint akartam. 
Pedig még lehetne mit hoz
zátenni, „mélyíteni” a felszí
nesen érintett problémákat. De 
ezt már mások is elvégezhetik 
helyettem.

K. I.

teg időt és energiát igényel a hallgatóktól és 
oktatótól egyaránt. Nem véletlen, hogy elég
gé lassan terjednek egyetemünkön az inten
zív oktatási formák. Egy előadás megtartása 
során arról beszélek, amiben otthon vagyok, 
úgy irányítom a témát, hogy a lehető legtöbb 
tapasztalat támassza alá az elmondottakat. 
Egy kiscsoportos foglalkozás kapcsán viszont 
mindig újra és újra készülni kell, a témáknak 
megfelelő szakirodalmat újra áttanulmányoz
ni, hogy mindig friss, és sokoldalú ismeretek
kel álljak ki a hallgatók elé. Számomra egy- 
egy szemináriumra való felkészülés több na
pos munkát jelent, sok esetben.

Egy valós társadalmi ellentmondás a né
pesség újratermelésében való részvétel, mint 
hosszú távú társadalmi feladatot, s a rövid 
távú foglalkoztatási probléma ütközése — 
csattan az egyénen.

— S z ív esen  ta n íta s z ,  v a g y  in k á b b  tu d o m á n y o s  
m u n k á v a l fo g la lk o z o l?

— A tanítást szeretem a legjobban, ezért 
maradtam az egyetemen. Az ikrek megszüle
tése óta a tudományos munkában keveset tu
dok felmutatni. Korábban sok cikket, tanul
mányt írtam, több témával foglalkoztam úgy 
érzem, mindenhez adtam is egy keveset. Érez
tem az alkotás örömét. Most ez ritkábban ada
tik meg. Korábban szabadabban választhat
tam. most a tananyag az. ami behatárolja, 
meghatározza a kutatási területet. Jegyzetet, 
tankönyvet írok — ehhez kell most anyagot 
gyűiteni. Kedvenc témám továbbra is a kor
szerű módszerek alkalmazási lehetőségeinek 
vizsgálata, bár erre egvre kevesebb idő jut. 
Jelenlegi tanszéki kutatómunkám a vállalati 
munkaerógazdálkodás és munkaerőtervezés, 
teljesen leköt.

— Ez áv  m á ju s á b a n  v o lt a  f ia ta l  o k ta tó k  e lső  t u 
d o m á n y o s  ü lé s s z a k a  a m e lv en  te  Is ré s z t v e tté l. A 
n ő k  fo g la lk o z ta tá s á n a k  n e m ze tk ö z i te n d e n c iá iv a l 
fo g la lk o z tá l. V an v a la m i k a p c s o la t  nő i m iv o lto d , s 
a  té m á d  k ö zö tt?

— A nők foglalkoztatási helyzetével soha 
nem akartam foglalkozni. Valahogy rámra

gadt, meg kellett csinálni a későbbiekben már 
erre alapozva bíztak meg különböző felada
tokkal. Az utolsó pillanatban kezdtem a kon
ferenciára ebből a témából felkészülni.

— A zt ta p a s z ta lta m , h o g y  á l ta lá b a n  a  n ő k  so k k a l 
h a rc ia s a b b a n , é le se b b e n  í r n a k  s a já t  h e ly z e tü k rő l,  a 
n ő k k e l k a p c s o la to s  p ro b lé m á k ró l.  T e  is  e z t te t te d ?

— Sokszor megkaptam már: „feminista 
vágy”, vagyis túl sokat, és túlzottan elfogul
tan foglalkozom a nők helyzetével. De ez ter
mészetes is. Ha azonban újra meg kellene ír
nom azokat az anyagokat, amit a gyerekek 
megszületése előtt írtam, meglepő lenne a vál
tozás. Akkor még hallatlanul magabiztosan je
lentettem ki bizonyos dolgokat. Ma már sok
kal nagyobb a tapasztalatom, és ez szükséges 
sé teszi, hogy objektívebben nézzek mindent. 
Nem baj. sőt, jó, ha a nő ír a nőkkel kapcso
latos problémákról: így az egésznek nagyobb 
a valóságalapja.

— M ily en n ek  ta r to d  a  ta n s z é k i  lé g k ö r t, a  k o llé 
g á id h o z  v á l j  v iszo n y o d a t?

— Tanszékünk nemrég alakult újjá. Sze
rintem nagyon kiváló gárda „verődött” össze. 
Tehetséges fiatalok, szorgalmasak, ami sok
szor a, tehetségnél is fontosabb. Mindannyian 
hasonló korúak vagyunk, mindegyikünknek 
van egy vagy két kisgyereke. Csak az a kü
lönbség. hogy ők férfiak, a gyermeknevelés 
gondjai közvetlenül nem rájuk nehezednek. 
Tőlik és a tanszékvezetőtől, Tímár elvtárstól 
is ragyon -sok segítséget kaptam. Pedig ren
geteg gondot okozok neki. az biztos. Több kis
mamával beszélgettem az utóbbi időben, s rá- 
jc tem, hogy mennyire nem egyéniek és nem 
egyetemiek az én problémáim: egyre elégedet
lenebbek vagyunk önmagunkkal, úgy érezzük, 
hogy nem tudjuk teljesíteni az elvárásokat.

— Ü gy tu d o m , te  Je len tő s  tá rs a d a lm i-p o l i t ik a i  
m u n k á t végze l (végeztél) a  K IS Z -b en , az e g y e tem e n

— Az oktatói KISZ-szervezetből már kilón 
tem. Ügy éreztem, bizonyos életkor elérése 
után az embernek máshol kell keresnie azt a 
közösséget, ahol dolgozhat. Most pártcsoport-

bizalmi vagyok, a kerületi pártoktatásban ve
szek részt, ahol pg-t tanítok. Erre nekem is 
nagy szükségem van. Annyi az elfogla'ltsá 
gom,-hogy önszorgalomból nem tudnék leülni 
pg-irodalmat olvasni. Pedig mint elméleti 
alaptantárgyra, szükségem van rá. Mivel so
ha nem megyek el felkészületlenül tanítani, 
kénytelen vagyok olvasni, pg t tanulni.

— F o n to s n a k  ta r to d  azt. h o g y  eg y  f ia ta l o k ta tó ,  
a k i  e g y ú tta l  c s a lá d a n y a , tu d o m á n y o s  m u n k á t végez, 
a k t ív a n  ré s z t  v eg y en  a  tá rs a d a lm i- p o l i t ik a i  m u n k á 
b a n ?

— Egyszerűen nem tudom másként elkép
zelni. Amikor KISZ- titkár voltam, nagy prob
lémát jelentett a tagok egy részének bevoná
sa a mozgalmi munkába. Mindig akad pár 
ember, aki rengeteget dolgozik, szervez, míg 
a másik csoport közben már a kandidátusiját 
írja De ami ennél lényegesebb: ha az ember 
kiesik a közéleti munkából, beszűkül. Az egye
temen nemcsak tanítani, de nevelni is kell. 
Hogyan neveljek közéleti emberré úgy vala
kit. hogy közben én mindenből kihúzom ma
gam. Nem lehet másként élni és másfajta éle
tet tanítani. Hogyan lehet mindezt összeegyez
tetni? Még nem tudom, érzem, hogy én is egy
re inkább beszűkülök, a munkám megköve
telné. hogy szakmai térre koncentrálódjam. 
De most ez is nehéz: például, amikor otthon 
vagyok, s valamit olvasok, az egyik gyerek 
odajön hozzám . . .  Először elküldöm, ő csak 
tovább ..totyorászik” körülöttem. A családtól 
a legkönnyebb az időt elvenni, de nem éri 
meg. Ha szültem, nevelnem is kell. S amikor 
másodszor is odajön hozzám, már mesélek, s 
fogalmam sincs, milyen gondolatot akartam 
előtte leírni.

— N em  v eze t ez fe lsz ín e ssé g h e z ?  S z e rin te m  te lje s  
e lm é ly ü ltség g e l n em  le h e t m in d e g y ik e t e lv ég ezn i.

— Amikor elkezdtem tanítani, nagyon biz
tos voltam magamban. Tudtam, hogy bármi
ről tudok beszélgetni diákiaimmal. kollégáim
mal. Volt áttekintésem a tananyagon kívüli 
területekről is — úgy az irodalomról. m;nd a 
képzőművészetről —, ez tartást adott, talán

tekintélyt is a diákok előtt. Most szakmai té
ren egyre inkább elmélyülök. S mégis szegé
nyebbnek érzem magam. Hiába fogok a szak
területemen sokat tudni, ha a szünetben eset
leg nem tudok hozzászólni a beszélgetések
hez, ami a legújabb filmekről folyik. Ezzel én 
már nem tudok lépést tartani, s ez hallatlan 
görcsöt okoz. A hallgatók ezzel szemben ref
lektorfényben vannak, rengeteg információt 
kapnak, sokat látnak, olvasnak és érdeklőd
nek. Nekünk válaszolnunk kell a kérdéseik
re. A sokirányú érdeklődés tényleg felszínes
séghez vezethet, a beszűkülés pedig szakbar
bársághoz. És ettől félek én is.

— S a m it m ég  e l s z e re tn é l  m o n d a n i?  . . .

— Oktatói KISZ-titkár koromban tapasztal
tam, hogy sok helyen segítik a nőket, de van 
még tennivaló. A nők általában nem panasz
kodnak, s csak végszükség esetén kérnek. 
Hányszor láttam, hogy kisgyerekes anyákat, 
családosokat esti órákra osztottak be, pedig 
lett volna másra is lehetőség. De ma már tel
jes mértékben átérzem a női. munkaerőtől 
való idegenkedést is. A szüléssel kiesünk a 
munkából, a három év — ha nem vesszük ki, 
a sok szabadság — hosszú idő. Ettől kedzve 
állandó versenyfutás az életünk. Létkérdés 
lenne, hogy a nők a három év letelte után 
kapjanak alkotói szabadságot. Csak így lenne 
lehetőség a lemaradás csökkentésére. Én még 
a gondolattól is Irtózom. Másoknak kell kez
deményezni az első lépéseket. . .

É lm én y  v o lt s z á m o m ra  ez az  In te r jú .  J ő  le n n e ,
ha  e  s o ro z a t s o rá n  s o k  i ly e n  le lk e s , le lk iis m e re te s ,  
m u n k á ja  i r á n t  fe le lő s sé g e t é rz ő  e m b e rre l  ta lá lk o z 
h a tn é k . O ly a n o k k a l , a k ik  m eg  tu d já k  é r te tn i  ve lem  
s  m á s o k k a l,  h o g y  a  m u n k a ,  s  a  c sa lá d  o ly a n  v a la 
m i, am i te l je s  o d a a d á s t ,  egész  e m b e r t  k ív á n . A k e t
tő t  n eh éz  ö ssz e eg y e z te tn i, d e  a  le m o n d á s  e g y ik rő l 
v ag y  m á s ik rő l,  s z e g é n y e b b é  te n n e . K ü lö n  h a n g s ú ly t  
k a p o t t  e  c ik k b e n  a  nő k  p ro b lé m á ja ,  a m irő l u g v a n  
m á r  re n g e te g e t b e sz é ltü n k , d e  ez m ég  m in d ig  k e 
vés, v a g v  ta lá n  n in c s  is o ly a n  tá r s a d a lm i seg ítsé g , 
am i m in d e n  te rü le te n  e g y en lő v é  te h e ti a  n ő k  s  f é r 
f ia k  e s é ly e it? '.  . . R em élem  — ha c sa k  fő v o n a la k 
b a n  is. s ik e r ü l t  b e m u ta tn o m  K o n rz  K a tit  —. hog y  
p ro b lé m á i, é le te , m u n k á ja  e m b e rk ö z e lb e  k e rü lte k .

Kocsi Ilona

O Az idén kötelező volt a e 
szüret — ezzel úgy tű- 1 
nik. hogy a társadalmi mun- 

>r ka általam (s sokak által) lé- , 
y ~ nyögésnek tartott eleme esett j 
. ki. Mit takar ez a kötelező 1 
is jelleg. mi az indoka? Egynek j 

mindenképp azt lehet megje- j 
loini, hogy csak így kaphat- j 
tűk meg az egységes, egész t 

:e" egyetemre vonatkozó szünetet , 
-R: — ez azonban csak technikai t 

szempont, nem tekinthetjük fő i 
at- indoknak. „Nagyon helyes (a i 

kötelezővé tétel), mert ez a 1 
fizikai munka senkinek sem 
árt, sőt kell! Jó, hogy kötele
zővé tették, mert sajnos a j 

. társaság egy része tudatilag ( 
még nem éri jel, hogy a kő- i 

ny zösségért dolgozni kell.” Na, , 
iár és ezután megérti? Attól fé- i 

lek, hogy inkább nemleges < 
;m választ adhatunk. „Kötelező , 
A munka =  látszat munka”. Azt . 

'a.1 elértük, hogy most olyanok is . 
:a" eljöttek, akik önkéntesen soha ] 

nem jöttek volna el, de nem , 
™ dolgoztak, esetleg csak imitál- \ 
-ta ták a munkát (sokszor még 1 

azt sem), s az egyébként szí- < 
vesen dolgozók kedvét is el- 1 

. vették. Hagyjuk tehát őket ; 
ezentúl itthon, menjenek min- c 
dig ugyanazok? Erre sem le- I 
hét igent mondani. ..Szerintem * 

■ ez a megfogalmazás, hogy kő
ig telező, nem jó. Egy társadal- ] 
1 mi munkát nem lehef min- i 
3 denki számára kötelezővé ten- < 

ni. de a KISZ-tagnak köteles- ' 
I  sége az ezen való részvétel.” < 
i  Ebben a véleményben is van I 
I  némi igazság, bár azt sem 1 
1 szabad elfelejteni, hogy egye- < 
H temünkön majdnem 100 szá- 1 
S zalékos a KISZ-tagság ará- i 
H nya. így egy ilyen határozat i 
5 a nagy többségre vonatkozik. I 
I  A KISZ-munka tartalmasabbá ) 
* tétele jogos követelmény, < 
v egyik ilyen összetevő lehet a i 
*| munka, ha arra szükség van, ' 
I ez tudatosult mindenkiben. Ha t 
::f azért dolgozunk, mert segítsé- i 
g günket igénylik, s mi az így £ 

szerzett pénzt értelmes dől- i 
gokra fordítjuk. Ezt azonban 1



Hóvégi sziporka
J iT é t nap még az ösztöndíjig. Ü lünk a klub- 
i v  ban és nyakaljuk a sört. Még két sörre 

van pénzünk.
Jön a sör, megy az idő. Megy az idő, jön 

Guszti. Széles mosollyal üdvözöljük egymást. 
Hogy a fenébe ne, m indketten  vidám em be
rek  vagyunk, humoristák. Most is majd meg
halunk a nevetéstől, amíg beszélgetünk. A  
m ásik asztalhoz leül Hóvégi Sziporka.

G usztinak van pénze. Igaz, ő dolgozik. Igaz, 
én is dolgozom. M eghív bennünket még egy 
sörre. Ne, Guszti, igazán, ne, már m enni 
akartunk úgyis. M aradunk még vagy másfél 
órát.

A  m ásik asztalnál Hóvégi Sziporka konya
ko t iszik.

Rendes vagy Guszti, hálából eladok neked  
egy poént. Nem  új, de még nem  mondtam  
senkinek. Érdekel? Mondd, hallgatlak. „Belé
pett a szobába és a fogason meglátta idegen
be szakadt kabátját.” Megér egy húszast?

G uszti röhög. Hu de jó, huhu, de jó. Van 
m ég valami? Gusztinak ez a hobbija: gyűjti 
a poénokat és szabadalmaztatja őket. Van  
még valami? kérdezi megint.

Témánál vagyunk, a viszontlátás első örö
m e elmúlt, jöhet az üzlet. N ézzük csak, m on
dom. Kotorászott a zsebemben. Patyolatcé
dula, diliflepni, anyajegy. Na végre, megvan. 
„Békét kötöttek az almafához." Mennyi? ö t 
venes. Sok. Ne hülyéskedj, lehet variálni. Jó, 
nem  bánom. Guszti, úgy látszik, ma nem bá
nom  hangulatban van. Hóvégi Sziporka na
gyot csuklik a másik asztalnál.

Mi van még? böffent rám Guszti. Gondol
kodom. Itt vannak velem  legjobb poénjaim, 
két éve őrzöm őket, hogy m eglepjem  velük

a világot. Ne most találd ki, m ondja Guszti, 
csak jó árut veszek. Nem most találom ki, 
csak úgy a szívem hez nőttek, hegy nehéz tő- 
lük elszakadni. Ez jó, mondja Guszti és fe l
röhög. Mi van ezen röhögnivaló. Azután már 
együtt röhögtünk.

Hóvégi Sziporka izgatottan fészkelődik.
M ikor fogtok megkomolyodni? szól közbe 

Brumi. Brumiról még sem szóltam, ennek az 
az oka, hogy eddig ő sem szólt semm it. Hosz- 
szú barna haja volt és most azt mondta: m i
kor fogtok már megkomolyodni? Guszti fe l
kapta a fejét, de m ielőtt m ondhatott volna 
valamit, közbevágtam. Most, hogy így fe l
kaptad a fejed, eszembe ju to tt egy poén 
Mondd! Felkapta a fe jé t és elrohant vele. Hü
lyék vagytok, mondta Brum i és lesütötte a 
szemét. Most Gusztin volt a sor. Idefigyelj 
Brum i! M ikor lesütötted a szemed én is k i
találtam egyet. K i vele! Lesütötte a szemét 
forró zsírban. Hóvégi Sziporka táncba kezdett 
az asztal fölött.

Ez elgondolkodtatott. M ennyi m indent tud
nánk így hármasban csinálni! Hát még ke t
tesben! Guszti nélkül.

A  dobogó m elletti asztalnál éppen elkelt 
egy nő. K ét vacsorajegyet adtak érte. E lkel
ne egy nő, mondta Guszti. Most kelt el fe lel
tem.

Hóvégi Sziporka nagyot koppanva esett 
asztalunkra. Most láttuk csak, m ilyen töré
keny, finom  szerkezetű. Révetegen bám ultuk 
földi maradványait. M inden múlandó, szólalt 
meg Brumi. ö t  óra m últ tíz perccel, mondta  
Guszti és az órájára nézett. Brumi a fe jé t csó
válta. Javíthatatlan, mondta. Ezt nem  az órá
ra értette.

Földes Péter

Borzalom: kis, prémes állat fekhelye, sza
ga iszonyatot kelt.

Cekker: hordozható ébresztőóra 
Ballada: gyártáshibás Zsiguli 
Agónia: a begóniához hasonló, kipusztuló

félben levő növény.
Bárisnya: orosz nők zokniszerű viselete 
Decibel: a borivá.s mértékegysége, cseng a 

fűlem, eleget ittam.
Bambusz: könnyű, nádból készült trópusi 

közlekedési eszköz.
Csukló: furcsa hangot adó paci.
Fakó: viseltes kiskabát.
Zimankó: hideg fogású bot.
Vasutas: Páncélos lovag lószemszögből. 
Hagyma: — Hozzám ne nyúlj!
Trotli: rozzant, végelgyengülésben szenve

dő áramszed ős közlekedési eszköz.
Szörnyű: lapostetű, iszonyatosan viszket. 
Szevasz: A kuvasznál kisebb kutyafajta, 

könnyen betanítható köszönésre.
Szárnyék: népies forma: ki kellene men

nem!
Szántás: szánkót elföldel.
Számára: ennyit kérek egy csókért.
Sörény: szeszitalt vedelő büdös ember vagy 

á lla t
Sóher: kavicsos építőanyag kispénzűeknek. 
Snapszli: a pálinkát kedvelő, hosszú, kis

méretű kutyafajta, melyet a gazda elkártyá
zott.

Rücsök: apró ciripelő bogár, a fején dudor 
van.

Ripacs: hivalkodó, piros színű virág. 
Remek: egy kecskehang kontrájának kont

rája.
Püspök: egyházi köpés 
Puma: gumi-macska felfújására használt 

eszköz.
Pukedli: pörkölt körete, melyet udvarias 

térdhajtással tálalnak.
Zacskó: kis, erszényes kutya.
Paraván: sivatagi menetek álcázása.
Muflon: juhsütésre alkalmas edény. 
Mérlegel: kérdőforma, miért eszi a fűvet? 
Majrés: ijedős szakadék 
Mázlista: festékkatalógus 
Lapocka: új játék, amely egyesíti a kártya

játék és a kockázás előnyeit.
Jámbor Sándor SZÁMÍTÁSTECHNIKA

E gyetem ünkön  újabb  ku ta
tócsoport alakult, amely 

szerényen a Danikén nevet 
vette föl, s névadójához m él
tóan. kutatási tevékenységé
nek fő területe bebizonyítani, 
hogy a m últban egyetemünkön 
idegen bolygók űrutasai já r
tak. s üzeneteiket a jövő szá
m ára az egyetem több pont
ján  elszórták.

Mielőtt „A JÖVÖ EMLÉKEI 
AZ MKKE-N” című színes, 
zenés, szélesvásznú, felemelt 
helyárú. magyarul beszélő, 
de oroszul és ném etül is elég 
jól értő film et egyetemünkön 
forgatni kezdenék (már fő
szereplő is van), közzéteszünk 
néhány fontos kutatási ered
ményt.

Egyetemünket először a 
Holdról látogatták meg ide
gen lények. Ugyanoda küldték 
őket vissza, am ikor félfogadá
si időn kívül kopogtattak be 
az egyik dékáni hivatalba. 
Ennek kézzelfogható bizonyí
téka, hogy bosszúból az érték 
törvény helyett a Holdról sza
bályozzák az á rak a t (és az 
apályokat)..

M ásodjára szerelőknek á l
cázott — a mormotákhoz ha- 
honló — lények jöttek az 
egyetemre. Ök m ár csak az 
Auláig merészkedtek, de ott 
aztán nagy felfordulást csi
náltak. Kettéosztották északi 
és déli mezőkre, és váltakoz
va lezárták. Mikor a tetősze
relő m unka álcázásával vé
geztek (és közben fontos meg
figyeléseket te ttek  az anya
bolygó adm iralitása számára), 
eltávoztak. Az eseményeknek 
több száz hallgató volt szem
tanúja, s a hiszékeny plafon 
még mindig lukas.

Aztán a Vénuszról érkezet
tek hajigálták el a menzán a 
csészealjaikat, és nem enként

A jövő emlékei
párosával összebújva vonultak 
az egyetem elhagyottabb zu
gaiba: az I; II; III ; és IV. 
előadókba.

„M indenkinek legyen meg 
a maga keresztje!” — m ond
ták  a Dél keresztje' csillag
képből érkezett űrhajósok, s 
KISZ-gyűléseken kis kereszte

ket akasztgattak a tagok nya
kába. Azóta bárk it megkér
dezhetünk. senki sem meggyő
ződésből. hanem  ajándékként, 
em léktárgyként viseli.
, A Marsról érkezettek rög

tön háborút szítottak a taná
rok és a diákok között. A 
harcban a diákok felkészülteb
bek. jó fegyvereik vannak, ők 
állnak az igazság oldalán, az 
igazság viszont a tanárok ol
dalán áll. A m arsról ugyanis 
két igazságot hoztak, és ezen 
megy a veszekedés. A diákok 
természetesen most is győzni 
fognak, hiszen ha igazuk nem 
is lesz. nekik van nagyobb 
szájuk. *

Érkeztek az űrből űrlapok 
is, természetesen kitöltetlenül, 
és üí'ügyek is arra, hogy 
hosszas m unkával kitöltsük 
azokat.

Az űrhajósok csempészték 
be az ű rt a tanárok és diá
kok közé, a KISZ-tagság és a 
vezetőség közé, az elm élet és 
a gyakorlat közé, az iskola és 
az élet közé, valam int a fe
jekbe. Súlytalanságot idéztek 
elő egyes jegyzetekben. né
hány tanszéken és kollégiu
mokban. Egyébként a reform 
is lebeg. Robotjaik ellepték 
a könyvtárat, s óránként 3 
oldalas sebességgel — ez va
lamivel kisebb a fénysebes
ségnél — lapozgatják a köny
veket, és sa já t nyelvükre is 
lefordítják a sajtóhibákat.

Megnyugtatásul közöljük, 
hogy idegen lények jelenleg 
nem tartózkodnak egyetemün
kön. U toljára egy tantárgy- 
blokk mögé bújva lá tták  őket, 
de mivel az tú l átlátszó volt, 
inkább eltűntek, csak né
hány üzenetet hagytak itt. 
nekünk, okulásul.

— zu —

Nyitott szemmel járni...
Sok hőmérő és fonal fogy 

az utóbbi időben. Az o k r  lá 
zas terveket szőnek, készül 
a koncepció. Ebből az alka
lomból beszélgetőpartnerünk
kel beszélgettünk.

— M ilyen céllal kezdték a 
munkát?

— Jelentősnek tartjuk . Meg 
fogjuk vizsgálni és ha megfe
lel a terveinknek, tervbe vesz- 
szük. Egészében véve globális.

— Ha elkészülnek a ter
vek, m it csinálnak?

— Látnunk kell azt is, hogy 
nem hunyhatunk szemet. Ége
tő feladataink vannak, de je
lentősen növeljük. Ha más
képp nem, beruházunk. J a 
vítjuk  az egyensúlyt és törek
szünk.

— Ez tényleg nagy erőfeszí
téseket kíván m indnyájunk
tól.

— A m utatók .vonatkozásá
ban. Sajnos még mindig van
nak tényezők. Lesznek is, de 
ezzel számoltunk, összeadtuk 
és elosztottuk. Érezhetően ja 
vult.

— Sok ellenzője volt?
— Figyelmet fordítottunk rá 

és megeiégedé-ssel mondhatom. 
Ismételten megerősítették s 
mi nagyra értékeljük.

— M it tesznek még a jö
vőben?

— Síkraszállunk. Szilárd 
meggyőződésünk. Befejezéshez 
közeledik. M ár csak az első 
lépések vannak hátra. Gyor
sítjuk  a lassítást. Kétszer any- 
nyit, in in t tavaly ilyenkor. 
Mindenkivel egyetértünk.

— Önök is kifejezésre ju t
tatták. Miért?

— Előrelátóak vagyunk és 
visszaadjuk a  kölcsönt. Ezt

hangsúlyozni is szeretném. A 
korábbiaktól eltérően, rohamo
san. M indazonáltal köztudott. 

— Mit üzen a fiataloknak?
_ M inden vonatkozásban.

— efpc —

Házi feladat
1. A d o tt egy  k é td im e n z ió s  n -  

év es  tö m b h á z fe lü g y e lő . K é sz ítsü n k  
b lo k k d ia g ra m o t,  a m e ly  k is z á m ítja  
a z  e g y h e ti sö rö sszeg e t, a m e ly e t 
egy  O T P -fió k b a n  h e ly e z ü n k  el a 
ly u k s z a la g  m ögé . A  v ég ére  í r ju n k  
k é t  n u llá t .  A  k é t  n u l la  je le n ti  a  
s ö r  v ég é t. H a sz n á la t u tá n  k é r jü k  
le h ú z n i, és  a  WC fa lá ra  í ra s s u k  
k i a  ta n u ls á g o t.

2. F o rd íts u n k  o ro s z ra , és  a  k i-

K u ltu rá lis
életünkből

Jól sikerült a jól sikerült 
jelmezbál, m elyet nemrégen  
rendeztek egyetemünkön. A 
dékáni hivatalok ebből az al
kalomból okmánybélyegnek, a 
KISZ-bizottság pedig józan 
paraszti észnek öltözött. A 
hangulatos összejövetel fény
pontja a hajnali gyomormosás 
volt.

A z  énekkar kéri az állami 
vezetést, hogy utaljon ki szá
m ára 3425 forintot. A pénzt 
új hangszálak beszerzésére sze
retnék fordítani.

A néptánccsoport Lábatlan
ban vendégszerepeit. Erre az 
időre hadilábra álltak.

A közönségszervezés megál
lapodott több tanszékkel. Esze
rint a jövőben egyetemi elő
adásokra is árulnak jegyeket. 
A tanszékek a műsorváltozás 
jogát fenntartják.

— efpéru —

p o n to z o tt h e ly e k re  í r j u k  b e , a m it
g o n d o lu n k : A ........... e g y e tem e n
. . . . .  k é p zé s  fo ly ik . A k i jo b b a n
............ az b iz to s a n  n e m  f o g j a .............
H a  (jeszli) tö b b  o ld a lró l i s ............
a z  b iz to san  n e m  fo g ja  ........... .
u g y a n o ly a n  e g y o l d a l ú n a k ----------
(k á z s te sz ja ) . P é te r  (P jo tr)  m á r  az
ip a r i  k a ro n  i s ...........l á to t t  v a r jú t .
T e  m á r  j á r tá l  a ...........u tc a i n y e l
v i l a b o r a tó ............ a h o l ...........n y e l
v en  is le h e t t a n u l . . .  n i?

3 . S z á m ítsu k  k i a  le h e tő  le g 
p r im itív e b b  fü g g v é n y é t az a lá b b i 
m a te m a t ik a i  k ife je z é s e k n e k :

a) x  4- y
b) x — y
c) x y  #
4. í r j u k  le h u s z o n ö ts z ö r :  a  p én z  

fu n k c ió it  egy  re n d e s  e g y e tem is ta  
á lm á b a n  is tu d ja .

5. K o m p lex  fe la d a t :  k é sz íts ü n k  
■»rósz n y e lv e n  b lo k k d ia g ra m o t,  
am e ly  k is z á m o lja  az  á lta lá n o s  
c g y en é rték e s  n e g y ed ik  d e d r iv iá lt já t  
a  .n áso d ik  le ib e ig e n s c h a f t fo ly a 
m ár. b e v ez e te tt  n a g y ü ze m i k é n -  
sav g ^ á rtá s i te c h n o ló g ia  a la p já n .

fflM M ü

Halász Gcza karikatúrája

A M arx  K áro ly  K ö z g az d a sá g tu d o - 
m á n /i  E g y e te m  la p ja  

M eg je len ik  k é th e te n k é n t  a  ta n u l-  
m á r./i id ő s za k  a la t t  
Fele.ős s z e rk e s z tő : 

F A R K A S N S Z K Y  T IB O R N S 
S z e rk e sz tő  é g : B u d a p e s t EX., 

D im 'tro v  té r  8.
T e le io n : 174—548 

K ia d ó : H ir-apk iadó  V á lla la t 
B u d a p e s t V II ., B la h a  L. té r  3. 

Felel..s k ia d ó :
C so llá rv  F e re n c  

76—4128 Sziki \ L a p n y o m d a  
B úd. p e s t 

F e le lő s  v e z e t ő :

R o d e r Im rf  ig a z g a tó

Apróhirdetések
M u n k á m  g y ü m ö lc s é t e h e tő b b re

c s e ré ln é m !
A p á c a z á rd a  a  tu la jd o n á b a n  le 

vő  szű z fö ld e k  fe ltö ré s é h e z  g y a k o r 
lo tt  m u n k a e rő t  k e re s .  F é rf ia k  
e lő n y b e n .

L ö v észez red  tá r s a s á g  h iá n y á b a n  
m e g is m e rk e d n e  jó  h ázb ó l va ló  
ú r i lá n n y a l ,  a k i  k e d v e li a  k a to n á k a t  
és o ly a n  m in t a  fa lió ra . (Ó rá n 
k é n t  n é g y sz e r  ü t.)

M u n k a le h e tő s é g !  K u ty á m  m ellé  
u g a tn i tu d ó  e lső é v e s t k e re se k . 
,,K u ty a h a r a p á s  n e m  h a lla ts z ik  az 
ég ig ”  je lig é re .

T a n á ro k  f ig y e le m ! G a ra n tá l ta n  
h e ly é n  m a ra d  a  h a llg a tó , m é g  a  
m á so d ik  ó ra  v ég én  is, h a  az  ü lő 
h e ly e k e t e lő a d ás  e lő tt K n éd li-fé le  
ü lő ta p a ss z a l k eze li. Ig a z o lta n  u n a l
m as  e lő a d ó k n a k  k e d v e z m é n y !

D iá k o k  fig y e le m ! N em  k e ll v é 
g ig ü ln i az  u n a lm a s  e lő a d á s o k a t 
m ég  a k k o r  sem , h a  a  szé k so ro k  
K n é d li-fé le  ü le p ta p a s s z a l  le t te k  
k e z e lv e ! H a sz n á lja to k  m e g b íz h a tó , 
a n t i -ü le p ta p a s z t .  G y á r t ja :  K n cd li 
& Co. L td .

N égy  p á r  szé lső b a lo s  c ip ő  e ladó . 
H u a  K u o -fe n g  je lig é re  a  T ien a n - 
m e n  té r i  h ird e tő b e n .

A g a z d a s á g fö ld ra jz  ta n sz é k  k í 
s é r le te ih e z  15 fö ld g ö m b ö t k e re s . 
És m ég is  m ozog  . . .  je lig é re .

J ó  á lla p o tb a n  levő  p a s s z ív á in k a t 
a k t ív á k ra  c s e ré ln é n k . K IS Z  B IZ .

S z ü re ti m u n k á ra  ö n k é n t  je le n t 
k e z ő k e t v á ru n k .  T a lá lk o z ás  7 -k o r  
a  N e m ze tin é l, o tt  a h o l a  h a to s  
m eg á ll.

D ék án i h iv a ta lo k  a  d iá k sá g  szo l
g á la tá b a n  ! F o rd u ljo n  b iz a lo m m a l a 
D u n á b a !

M enzai h ú s lev e sb en  ta lá l t  a r a n y 
h a la m a t tö rp e p a p a g á jr a  c se ré le m ! 
A  te  a n y á d  je lig é re .

E g y e tem i fa lió ra  á llá s t v á lto z 
ta tn a !  R o h an  az idő  je lig é re .

C s in o sn a k  m o n d o tt  e lső  k a te g ó 
r iá s  sző k e  lá n y  k e re s  m e g é rtő  
sz ív ű  h a to d ik  k a te g ó r iá s  tá r s a t .  
T e g y ü k  össze  k a te g ó r iá in k a t  je l 
igére .

H á z a s tá r s a t  k e re se k  n e m re  és 
k o r r a  v a ló  te k in te t  n é lk ü l.

M agas á ro n  v eszek  a k á rm it .
ö s z tö n e im e t ö sz tö n d í jra  c se ré l

n é m .




